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OBSAH:OBSAH:
Očkování proti dezinformacím

Lepší školení o neblahém vlivu dezinformací jsme v Roztokách 
snad ani dostat nemohli. Získali jsme hned dvojitou dávku. S tako-
vým očkováním bychom teď měli snáz odolat sílící nepřátelské rus-
ké propagandě. Ta skrz „pátou kolonu“ záměrně šíří lži a poloprav-
dy. Chce vytvářit chaos a dosáhnout tím svého cíle, rozkladu naší 
společnosti.

Ono očkování – byť neplánovaně – se podávalo v Hotelu Acade-
mic při promítání filmu Kuciak: Vražda novináře. Strhující snímek o chladnokrevné 
vraždě slovenského investigativního novináře byl jedním z lákadel filmového festivalu 
Jeden svět. První očkovací dávku proti dezinformacím dostali diváci v závěru filmu. 
Bylo jí šokující zjištění, že po pěti letech od vraždy, která otřásla Slovenskem a obrátila 
tamní politiku naruby, se „mafie“ vrací. Přesněji řečeno: Tehdejší premiér Robert Fico 
a jeho strana Smer má podle průzkumů největší šance, že vyhraje zářijové předčasné 
volby.

Nikdo neviní Roberta Fica z vraždy, ale z toho, že během 12 let u moci nechal vyrůst 
systém, v němž si mafie podmanila všechny – politiky, policisty, prokurátory i soudce. 
Říkáte si, jak je to proboha možné?! To Slováci tak rychle zapomněli, jak to bylo za Fica?

Odpověď je rovněž překvapivá: jde o výsledek neskutečného vlivu dezinformací. 
Pravda je, že slovenská společnost jim podléhá v daleko větší míře než ta česká. Viděli 
jsme to už za covidu, teď během ruské agrese na Ukrajině sledujeme explozi. Mnoho 
lidí si myslí věci, které nesnesou ani základní konfrontaci s realitou. Proto se rozhodli 
realitu ignorovat. Robert Fico to ví a vsadil na to vše.

Druhá injekce přišla nečekaně po promítání, kdy následovala debata s novinářkou 
Norou Fridrichovou z České televize. Tu přijel stalkovat jeden z předních českých dez-
informátorů. Pavel Zítko. Všichni jsme tak viděli zblízka, jak funguje: agresivní vystu-
pování, vyhrožování a zmatené spojování naprosto nesouvisejících informací. Mnozí 
reagovali pobaveně, ale prosím nepodceňovat. Pan Zítko má na sociálních sítích tisíce 
oddaných stoupenců.

Proto nemá cenu nad Slovenskem ohrnovat nos a říkat, že to by se u nás rozhodně stát 
nemohlo. Vždyť sousední země je také členskou zemí EU a NATO, kdysi jsme tvořili 
společný stát.

Dezinformační scéna u nás dnes prudce sílí. Ačkoli Fialova vláda slibovala, že s šíře-
ním lží zatočí, nakonec si s tím neví rady. Vládní zmocněnec pro média a dezinforma-
ce Michal Klíma po necelém roce fungování znechuceně odešel. Necítil podporu od 
premiéra, ten možná podlehl tlaku opozice, že jde o snahu zavést novodobou cenzuru.

Výsledek je bohužel tristní. Dezinformátoři se radikalizují, nemají žádnou brzdu. 
Místo vlády tak s nimi bojuje pár jednotlivců, kteří informace buď uvádějí na pravou 
míru, nebo poukazují na to, co jsou ti vlastenci ve skutečnosti zač. Za to pak čelí drs-
ným výhrůžkám. Jednou z nich je právě Nora Fridrichová, jež se problému s hybridní 
scénou opakovaně věnuje ve svém pořadu 168 hodin. V Roztokách jsme měli unikátní 
možnost vidět, jaké to je, když ji pronásleduje agresivní dezinformátor.

 l

 Václav Dolejší
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Ale přece jenom se dají najít i události ve-
selejší. V  posledním březnovém týdnu 
proběhl v Roztokách poprvé festival krát-
kých filmů Jeden svět. Mimo dospělého 
publika se zúčastnilo i  na tisíc žáků zá-
kladních škol ze širokého okolí. Řeknu 

vám, pořádám kulturní akce už přes dva-
cet let, ale na takovéhle sousto bych si ne-
troufl. Proto má pořadatelský tým můj 
neskonalý obdiv a respekt. I o tomto pro-
jektu se více dozvíte v tomto vydání Od-
razu.

V  sobotu 1.  4.  , kdy festival končil, bylo 
v Roztokách a v Žalově pěkně živo. Dopo-
ledne se přes nepříznivé počasí konala akce 
Ukliďme Česko. Na žalovském „náměstíč-
ku“ byl za hojné účasti zasazen budoucí vá-
noční strom a  založen trvalkový záhon. 
A před městským úřadem proběhl rovněž 
s  velkým úspěchem tradiční velikonoční 
jarmark.

Když nejsou k  mání pozitivní zprávy, 
musíme se o ně zkrátka postarat sami.� l

Zase	se	nám	nějak	nedostává	pozitivních	zpráv.	Na	zpravo-
dajských	serverech	se	nejčastěji	objevují	slova	jako	inflace,	
energie,	daně,	válka.	Nám	v	Roztokách	hrozí	pořádný	malér	
se	zavřenou	serpentinou	s	mnoha	nepříjemnými	a	dlouhodo-
bými	důsledky	(více	na	dalších	stranách	v	čísle).	Nakonec	ani	
to	počasí	není	nic	moc.

Slovo starosty

Z těch důležitějších zmiňme například stav 
čerpání rozpočtu za první dva měsíce. Da-
ňové příjmy obce zatím mírně zaostávají za 
plánovaným plněním (které předpokládá 
rovnoměrný přísun peněz), ale víme, že 
daně se platí až v průběhu druhého čtvrtle-
tí, takže zatím není důvod ke znepokojení. 
Zastupitelstvo přijalo jen čtyři rozpočtová 
opatření. První se týkalo přijetí doplatku 
285 000 korun na náklady prezidentských 
voleb. V  druhém opatření jsme naopak 
uvolnili 160 000 na instalaci nového měřiče 
rychlosti na příjezdu od Velkých Přílep. 
Dalších 57 000 korun jsme uhradili VÚAB 
za čištění odpadních vod z ulic Rýznerova, 
Čakov a Vltavská. Poslední úprava byla jen 
„průtoková“ dotace 50 000 Kč pro základní 
školu (účelovou dotaci pro školu dostane 
na účet město a jenom ji obratem přepošle 
na účet školy).

Po kratší diskusi byl schválen prodej měst-
ských pozemků pod garážemi v  ulici Ži-
rovnického těm majitelům garáží, kteří 
o odkup projevili zájem.

Nejvíce času zastupitelům zabral návrh 
pana zastupitele Huka, aby město požádalo 
o  dotaci na výstavbu sociálního zařízení 
pro seniory. Podmínky dotace ovšem ne- 
odpovídaly záměru města, řešilo se tedy 
dilema, zda se spokojit s dotací, které ne- 
odpovídá našim potřebám, abychom měli 
aspoň něco, nebo pokračovat v původním 
záměru.

Nakonec zastupitelé uložili úřadu analy-
zovat podmínky dotačního titulu včetně 
investičních a  provozních nákladů. Záro-
veň schválili umístění budoucího domova 
seniorů v  lokalitě Cihelna, přičemž bude 
zpracována studie, která navrhne využití 
této lokality jako celku.

Bez výsledku skončil další bod programu, 
navrhující rozšíření plánu činnosti kont-
rolního výboru, protože se ukázalo, že 
předkládaný návrh usnesení není v soula-
du se zápisem z jednání výboru. Opravený 
zápis tedy bude předložen na příštím jed-
nání zastupitelstva.

Posledním bodem programu bylo 
uzavření smlouvy o  smlouvě budoucí, na 
jejímž základě soukromí stavitelé vybudují 
na své náklady kanalizaci pro své dva plá-
nované rodinné domy a po kolaudaci ka-
nalizaci předají do užívání městu.

Mimo program ještě místostarosta No-
votný informoval zastupitele o  výsledku 
návštěvy vedení města u  hejtmanky Stře-
dočeského kraje, tedy o  dohodě na sdru-
žení prostředků na opravy výtluků na Li-
dické a Přílepské ulici.

Jednání skončilo krátce před půl desátou 
hodinou večerní.

� l

Jaroslav Drda

První jarní zasedání zastupitelstva
Březnového	zasedání	zastupitelstva	se	zúčastnilo		
20	z	21	členů	zastupitelstva.	Program	po	doplnění	čítal		
16	většinou	nekonfliktních	bodů.

Pečovatelská služba
Vážení	spoluobčané,	rádi	bychom	vás	informovali,	že	Pečovatelská	
služba	města	Roztoky	od	nového	roku	funguje	od	pondělí	do	pátku,	
od	7.00	do	19.00	hod.	V	případě	potřeby	se	můžete	také	obrátit	na	
naše	pečovatelky	o	víkendu	či	ve	státní	svátek	na	telefonním	čísle:	
734	408	411.	V	případě	dalších	dotazů	se	na	nás	neváhejte	obrátit		
na	těchto	telefonních	číslech:

Pečovatelky: 
Štěpána	Pencová,	tel.	721	402	140	
Petra	Kvítková,	tel.	730	962	510	
Jana	Brunnerová,	tel.	723	664	001

Vedoucí oddělení sociálního a DPS: 
Ing.	Kateřina	Lukášová,	tel.	734	446	118		 l

Vítání dětí v Roztokách
Vážení	rodiče,	ve	čtvrtek	dne	18.	5.	2023	se	pod	záštitou	starosty	
města	Roztoky	uskuteční	slavnostní	vítání	dětí,	které	se	narodily	
v	období	od	1.	7.	2021	do	31.	1.	2023.

Máte-li	zájem,	aby	bylo	vaše	děťátko	v	tento	den	přivítáno	mezi	ob-
čany	města	Roztoky,	sdělte,	prosím,	jméno	a	příjmení	miminka,	datum	
jeho	narození	a	vaši	poštovní	a	e-mailovou	adresu	Městskému	úřadu	
Roztoky,	a	to	buď	e-mailem	na	adresu	korunkova@roztoky.cz,	osobně	
na	matrice	paní	Korunkové,	nebo	telefonicky	na	číslo	220	400	226,	
a	to	nejpozději	do	30.	4.	2023.

Podmínkou	slavnostního	přivítání	je	trvalý	pobyt	dítěte	v	našem	
městě.		 l

	 Ivana Korunková 
  matrika

Jaroslav Drda
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Dary přijaté a vydané
Rada ráda přijala dar na výsadbu stromu 
coby náhradní výsadby i pojistné plnění na 
opravu autobusových zastávek, stejně tak 
kvitovala příspěvky soukromých firem 
(Severočeské vodovody a  kanalizace, Re-
gios) na pomoc ukrajinské komunitě.

Radní přitakali čtyřicetitisícovému daru 
pro Středočeské muzeum a schválili deset 
tisíc korun coby podporu obětem zemětře-
sení v Turecku a Sýrii. Prostředky odejdou 
na účet organizace Člověk v tísni.

Prodeje pozemků
Radní souhlasili s  návrhem pana starosty 
a  doporučili zastupitelstvu odprodat zá-
jemcům pozemky u nezpevněné cesty spo-
jující ulici Nad Vinicemi s  lokalitou Holý 
vrch. Souhlasu se dostalo i novým smlou-
vám k užívání městských pozemků pod re-
kreačními chatami, dnes za vyšší nájemné.

Rekonstrukce Kostelní uličky
Rada se seznámila s  výsledky výběrového 
řízení na rekonstrukci Kostelní uličky 
a souhlasila s tím, že dodavatelem bude fir-
ma IPPOS Bohemia. Ta opraví Kostelní 
uličku do června 2023, zároveň budou po-
loženy optické sítě a zřízeno nové osvětlení.

Nový elektromobil
Vzhledem k tomu, že se do vyhlášeného vý-
běrového řízení na koupi elektromobilu pro 
potřeby pečovatelské služby města nepři-
hlásil dostatečný počet uchazečů, rozhodla 
rada o zrušení výběrového řízení a souhla-
sila s tím, že nadále budou pokračovat jed-
nání s dodavatelem AUTA Motol. Protože 
půjde o  zakázku hrazenou z  výrazné části 
ze státní dotace, bude prověřeno, zda tento 
postup splňuje dotační podmínky.

Systém včasného varování
Radní schválili firmu TELMO z Prahy jako 
zhotovitele systému (nejen) protipovodňo-
vé ochrany pro město Roztoky. V praxi pů-
jde o mobilní rozhlas po celém městě, kte-
rý umožní varování v  případě potřeby. 
Velká zakázka v hodnotě 7 751 664 Kč bez 
DPH bude hrazena většinou z dotace (víc 
než milionů dotačních korun).

Rada se také zabývala zadávacími pod-
mínkami zakázky malého rozsahu, kon-
krétně projektové přípravy opatření ve-
doucích ke snížení energetické náročnosti 
budov v majetku města. Zakázka bude mít 

hodnotu 1, 4 milionu bez daně a bude prv-
ním krokem k tolik potřebným energetic-
kým úsporám.

Radní přitakali na návrh E. Sodomové, 
aby v ulici U Školky byl doplněn chodník 
v místě, kde vznikla spontánně zahrádka, 
milá sice, ale bránící občanům v chůzi.

Souhlasu se naopak nedočkalo připojení 
veřejného osvětlení provozovaného v loka-
litě Na Panenské II společností Talora k sys-
tému veřejného osvětlení města Roztoky. 
Radní budou se zástupci firmy dále jednat.

Kanalizace je naše!
Michal Hadraba předložil návrh na uza-
vření darovací smlouvy ke splaškové kana-
lizaci v ulici Obránců míru, týž radní pro-
vedl přítomné zápisem ze stavební komise. 
Rada souhlasila se záměrem přístavby 
domu čp. 2366 a novostavbou garáže v Ti-
chém údolí, stejně tak přitakala novostav-
bě rodinného domu na parcele 2443/223, 
naopak nesouhlasné stanovisko zaujala ke 
změně projektu rodinného domu na parc. 
č. 886. Důvodem byl nesouhlas s platným 
územním plánem.

Hladce prošla dotace na poskytování so- 
ciálních služeb ve výši 1, 2 milionu – aby také 
ne, když jsme jejím potřebným příjemcem.

Sociální problematika
V  bloku sociální agendy radní přitakali 
příspěvkům pro vdovy a  vdovce, přidělili 
10 000 Kč na pořízení elektrického vozíku 
potřebnému občanovi, stejně tak pomohli 
uhradit nájemné sociálně slabé občance. 
Odmítnutí se dostalo občanovi, který po-
žadoval úhradu zaplacených léků – žadatel 
musí dodat požadované doklady. Rada 
také souhlasila s  návrhem paní Drdové, 
aby sociální oddělení připravilo kritéria 
pro posuzování nároků na sociální byty.

Školka a Komenský
Radní pro školství úspěšně předložil mate-
riál, týkající se vstupu mateřské školy Pře-
myslovská do projektu operačního progra-
mu Jan A. Komenský, druhý bod z  téže 
mateřské školy se týkal vybudování nové-
ho hřišťátka na pozemku školky.

Rada kvitovala to, že vedoucí městské 
knihovny umožnuje zápůjčky knih i  na-
šim ukrajinským spoluobčanům, a uložila 
p. Špačkovi, aby ukrajinským držitelům 
víz strpění poskytl roční bezplatnou regis-
traci.

Rada měla dále na programu zprávu měst-
ské policie, výroční zprávu o  vyřizování 
petic, materiál radní E. Sodomové o stavu 
lesa na stezce z  Roztok do Únětic či pro-
dloužení nájmu obecního bytu v Braunero-
vě ulici stávajícímu nájemci, jakož i přidě-
lení několika bytů v Domě s pečovatelskou 
službou.

Radní odložili materiál T. Kněžourkové 
stran mobility úřadu (sledování a optima-
lizace pohybu městských vozidel) a  sou-
hlasili s podnětem místostarosty T. Novot-
ného pronajmout obálkovou metodou 
nebytový prostor v  Nádražní ulici čp. 22. 
Záměr je vyvěšen na úřední desce.

Místostarosta přednesl podnět občanů 
týkající se nepořádku v  okolí přívozu 
a  radní ho pověřili kontaktem s uživateli, 
resp. majiteli kiosku a sousedních pozem-
ků.

Dílčí stavební uzávěra
Radní vyhlásili stavební uzávěru na po-
zemcích u  příjezdu do Roztok  – cílem je 
napravit omyl územního plánu a regulovat 
pozemek, na kterém jsou dnes umístěny 
velkoobjemové lodní kontejnery.

Jednání rady bylo ukončeno krátce před 
dvacátou hodinou večerní.

� l

Březnová městská rada
Na	své	téměř	čtyřhodinové	schůzi	se	rada	probrala	bezmála	
čtyřiceti	body	programu.

Tomáš Novotný
místostarosta

Změna vyvážení komunál-
ního odpadu v ulicích pod 
serpentinou   
Z	důvodu	uzavření	serpenti-
ny	pro	auta	nad	3,5	tuny	se	
vývoz	komunálního	odpadu	
v	ulicích	Tiché	údolí,	Ná-
dražní,	Kroupka	–	dolní	část,	
Kostelní,	Únětická	–	dolní	
část,	Svojsíkovy	sady,	Bělina	
a	Riegrova	přesouvá	až	do	
odvolání	z	pátku	na	středu.

Termíny	vývozů	papíru	
a	plastu	od	domů	a	bioodpa-
du	zůstávají	nezměněny.	
	 l
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Kromě téměř lednového počasí, které 
komplikovalo některým zastupitelům ces-
tu do Prahy, bylo nezvyklé i obležení budo-
vy hejtmanství desítkou policejních aut. 

Naštěstí policie nepřijela zajistit přítom-
né zastupitele, ale jen vyšetřovat případ ne-
hospodárného nakládání s  veřejnými fi-
nancemi při sanaci bývalého vojenského 
prostoru v Milovicích (po sovětské armá-
dě) zamořeného azbestem. Tento případ 
začal již před 13 lety, kdy Středočeský kraj 
uzavřel smlouvu s firmou, která se zavázala 
zbourat a  ekologicky šetrně zlikvidovat 
opuštěné vojenské objekty. Zůstalo ovšem 
jen u  zbourání, eternit ze střešní krytiny 
byl šikovně zaorán na místě.

Nepřítomnost některých zastupitelů 
možná přispěla k rekordně rychlému prů-
běhu zasedání, takže na oběd jsme mohli 
jít již v poledne, nikoli v půl třetí, jak se stá-
valo zvykem.

Zastupitelstvo neprobíralo žádný bod, 
jenž by se bezprostředně týkal našeho města. 
Přesto považuji za užitečné některé zmínit.

Zastupitelé schválili další finanční pod-
poru projektu „obědy do škol“, tj. podporu 
aktuálně pro 169 škol Středočeského kraje, 

kam docházejí žáci, kteří bohužel nemají 
peníze na tak samozřejmou věc, jako jsou 
obědy.

Jak zabránit vylidňování 
venkova?
Důležitým solidárním rozhodnutím bylo 
též schválení akce „Obchůdek“ na podporu 
malých venkovských prodejen v obcích do 
1 tisíce obyvatel. Z celkem 103 žadatelů bylo 
možné kvůli výši alokovaných finančních 
prostředků (4 mil. Kč) uspokojit jen 53, vět-
šinou v maximální výši 80 000 Kč/rok. Tyto 
peníze jdou ze státního rozpočtu a  byly 
rozděleny stejným dílem na všechny kraje 
ČR, bez ohledu na jejich rozlohu. To se na 
první pohled jeví, zejména z pohledu naše-
ho velkého kraje, jako nespravedlnost, ov-
šem na straně druhé, menší periferní kraje 
se potýkají se zjevně horší sociální situací, 
a tedy větší potřebou této podpory. Protože 
i  náš kraj vnímá existenci těchto vesnic-
kých prodejen jako velmi důležitou, při-
praví návrh ještě na uspokojení i  zbytku 
žadatelů, což bude vyžadovat další téměř  
4 mil. Kč, a to již z krajského rozpočtu.

Dále zastupitelstvo schválilo příspěvky ob-
cím do 2 tisíc obyvatel na drobné úpravy 
a zlepšování obecního bydlení a peníze do 
již lety prověřeného projektu Obnovy ven-
kova. Všechny tyto programy mají zabrá-
nit, či alespoň zmírnit vylidňování českého 
venkova.

Největší objem financí směřoval pro ža-
datele z  fondu kultury, památkové péče 
a cestovního ruchu, a to v výši 38 mil. Kč. 
Tato relativně vysoká částka poněkud kla-
me, protože velký počet žadatelů zůstal ne-
uspokojen, a jsou mezi nimi i některé roz-
tocké akce, bohužel. Je to škoda zejména 
u  „živého“ umění v  obcích a  u  projektů 
obnovy památkových objektů ve vlastnic-
tví obcí, společností i  fyzických osob. Ne-
jde jen o  staré tvrze, statky a  stodoly, ale 
i  půvabné drobné stavbičky a  umělecká, 
zejména sochařská díla, která jsou součástí 
malebné české kulturní krajiny.

Zastupitelstvo také projednalo a vzalo na 
vědomí petici občanů z Mníšku pod Brdy 
a  okolí, kteří požadují udržení kvalitního 
provozování veřejné autobusové dopravy. 
Smysl petice lze selským rozumem chápat, 
nikoli ale ve smyslu zákona o zadávání ve-
řejných zakázek, v němž byl vybrán nový 
provozovatel autobusové dopravy v regio-
nu – s nejnižší nabídnutou cenou.

� l

Stanislav Boloňský

Po roce se řada z nich přestěhovala z „obý-
váků“ dobrých lidí do vlastního bydlení. 
Někdo si platí nájem, někomu pomáhá so-
lidární příspěvek na domácnost, jiným 
hostitelské rodiny. Žijí tu s námi v Rozto-
kách lidé ze všech těch měst, jejichž názvy 
slýcháme ve zprávách  – Čerkasy, Oděsa, 
Mariupol, Dnipro, Charkov, Kramatorsk. 
Jsou tu lidé, kteří se nemají kam vrátit, pro-
tože jejich domy nestojí nebo jsou poško-
zeny. Jsou tu i ti „ze Západu“, kteří se prá-
vem bojí o své děti a nechtějí žít v nejistotě 
a strachu za zvuků sirén několikrát denně. 
Máme tu především mámy s dětmi, které 
chodí do škol a školek. Možná je občas vi-

díte, jak jdou po ulici a povídají si ukrajin-
sky, ale to jen v hloučku mezi sebou. Když 
na ně promluvíte, překvapí vás svou již vel-

mi dobrou češtinou. Zkrátka, jsou to naši 
sousedé a přátelé. Mnozí si našli práci v na-
šem městě a pomáhají nám.

Díky sbírkovému účtu na pomoc Ukraji-
ně můžeme pomáhat, podobně jako 
z městského rozpočtu pomáháme Čechům 
v těžkých situacích. Pomáháme chlapcům, 
kteří jsou tu bez rodičů. Pomáháme platit 
školní obědy dětem. Pomáháme také platit 
kroužky, na které by maminky neměly. Po-
máháme kupovat potraviny, když už je zle. 
Díky sbírce mohou ukrajinští prckové na 
školu v přírodě, na školní výlety. Naprostá 
většina žen pracuje, často od „nevidím do 
nevidím“, ale utáhnout rodinný rozpočet 
s více dětmi je pro jednu ženu těžké.

Prosíme proto: podpořte tenčící se sbír-
kový účet města malým příspěvkem, ať 
můžeme pomáhat i nadále. Děkujeme!

Číslo sbírkového účtu: 6148296319/0800
� l

Zuzana Šrůmová, Tomáš Novotný  
a Laďka Jakobová

Poněkud nezvyklé zasedání

Uprchlíci – a dnes již naši sousedé

V	pondělí	27.	března	zasedalo	na	své	pravidelné	schůzi	
krajské	zastupitelstvo.	Vše	ale	bylo	tentokrát	poněkud	jinak.

Díky	vám,	všem	úžasným	lidem	z	Roztok,	tu	s	námi	již	rok	
mohou	žít.	Poskytli	jste	jim	přístřeší,	pozvali	jste	je	ke	stolu,	
pomohli	jim	vybavit	domácnosti	nábytkem,	oblečením,	
hračkami.	Možná	jsme	si	mysleli,	my	i	oni,	že	za	14	dní	
pojedou	a	že	vše	brzy	skončí.	Dnes	můžeme	s	trpkostí	říci,		
že	válka	stále	trvá	a	její	konec	nelze	dohlédnout.	A	proto	
jsou	tu	stále	s	námi.
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Plánované opravy silnice
Začneme tou lepší zprávou. Při návštěvě 
hejtmanství se nám podařilo vyjednat vel-
kou opravu hrbolaté krajské silnice. Správa 
silnic svatosvatě přislíbila před paní hejt-
mankou a radním pro dopravu investovat 
více než dva miliony korun, několik set ti-
síc přidá naše město spolu se soukromým 
donátorem. Opravy by měly proběhnout 
v  květnu nebo červnu, podle toho, jak 
rychle majitel silnice akci administrativně 
vypořádá. Oprava asfaltovými pláty bude 
znát a věřme, že vylepší na nějakou dobu 
bídnou sjízdnost silnice.

Stav opěrné zdi serpentiny 
a omezení provozu
Druhá zpráva je o poznání horší a týká se 
průjezdnosti serpentinou.

Ve čtvrtek 24. března nám zástupce kraj-
ské správy silnic (dále KSÚS) oznámil, že 
druhý den uzavírají průjezd serpentinami 
pro automobily těžší než 3,5 tuny. Důvo-
dem je špatný stav opěrné zdi v serpentině. 
KSUS nechala zpracovat statický posudek 
zdí, které byly postaveny bezmála před sto-
letím  – a  předběžný výsledek je pro naše 
město tristní. To nám potvrdili zástupci 
KSÚS na osobní schůzce v pátek 31. břez-
na. Finální podrobné vyhodnocení stavu 
by mělo být známo do dvou měsíců, práce 
ještě probíhají.

Musíme respektovat fakt, že nejméně do 
konce letošního roku bude probíhat pro-
jektování nových zdí, soutěžení zhotovitele 
(půjde o  technicky i  finančně náročnou 
opravu, ne-li novou stavbu). Kraj reagoval 
ihned, práce na přípravě projektování už 
začaly. V  roce 2024 (nejdříve v  březnu) 
bude podle zástupců KSÚS probíhat složitá 
stavba zhruba na jednu stavební sezonu 
s  kompletním uzavřením průjezdu pro 
veškerou dopravu. Je tedy více než pravdě-
podobné, že si zopakujeme situaci z  času 
povodní, zkrátka že budeme jezdit horem. 
Oproti povodním máme jednu výhodu  – 
máme čas na přípravu.

To je ale výhled na rok 2024, pro veške-
rou, zopakujeme to raději ještě jednou, pro 
veškerou dopravu. V obou směrech.

Nyní platí, že osobní automobily a autobu-
sy a také složky integrovaného záchranné-
ho systému mají průjezd povolen. Možná 
se ptáte, proč mohou projet autobusy s vý-
razně vyšší hmotností než 3,5 tuny.

Krajská správa silnic chce zatížení nos-
ných zdí ulevit  – a  laicky by se snad dalo 
napsat, že každá ušetřená tuna je dobrá, 
díky ní se serpentina méně ničí a získáváme 
čas. Odnesla to nákladní doprava, tu osobní 
autobusovou příslušní odborníci povolili. 
Roli jistě hraje i představa nesmírných kom-
plikací, které by zákaz průjezdu autobusů 
občanům Roztok a okolích vesnic přinesl.

Osud nákladních automobilů nad 3,5 
tuny mají v rukou tři instituce: již zmíněná 
KSÚS, Policie ČR a silniční úřad v Černo-
šicích. Na nich je najít shodu nad objízd-
nou trasou. Mělo by se tak stát v první po-
lovině dubna. Výsledek je ale očekávatelný. 
Jsme totiž obklíčeni zákazy. Krajská správa 
silnic v uplynulých letech vyřešila všechny 
komplikace spojené s  poškozením či ne-
údržbou svého majetku tak, že zakázala 
postupně průjezd vozům nad 3,5 tuny Čer-
ným Volem, Statenicemi, Úholičkami, 
dnes naší serpentinou.

Cestmistr zmíněné správy nedokázal na 
schůzce ani vysvětlit, proč kromě malých 
A4 instalovaných amatérsky na zákazo-
vých dopravních značkách pod serpenti-
nou nebyl schopen téměř týden zajistit ná-
věstí, varování pro nákladní automobily, 
například na kruhovém objezdu na rozces-
tí pod Suchdolem. Pár desítek řidičů by si 
tak ušetřilo otáčení v  nepřehledné křižo-
vatce pod neprůjezdnými zatáčkami.

Vážení spoluobčané, o vývoji v téhle ne-
příjemné věci vás budou zástupci města 
průběžně informovat. Prosíme ale o trpěli-
vost a shovívavost. Získat informace z výše 

zmíněných institucí není vždy snadné, jak-
koli se o  to budeme pravidelně a  aktivně 
snažit.

Kompletní rekonstrukce 
průtahu
Nutná sanace opěrné zdi nic nemění na 
dalším, bohužel též pocitově nekonečném 
tématu, a to na generální rekonstrukci prů-
tahu, kterou Středočeský kraj už dlouho 
chystá a  město Roztoky na jejích plánech 
pomocí zástupců všech koaličních stran 
spolupracuje.

V tuto chvíli se projekt nachází před po-
dáním stavebního povolení: KSÚS získává 
poslední stanoviska dotčených orgánů 
včetně připomínek města a  po zanesení 
úprav bude o  stavební povolení žádat. 
Předpokládáme, že vyřizování povolení 
bude trvat zhruba rok. Mezitím nebude 
práce stát, ale kraj, opět s podporou Roz-
tok, bude pracovat na vyřízení záborů a ná-
sledně i  vlastnictví pozemků pro stavbu. 
A město čeká jednání o rozdělení financo-
vání stavby mezi nás a kraj – kromě krajem 
financované stavby silnice, sítí a  vyvola-
ných investic tu jsou chodníky, zeleň a další 
výdaje, které z velké části ponese město, a je 
to investice, na kterou musí být připravené.

Původní plán, že se bude rekonstruovat 
celý průtah jako jedna stavba, vzal díky si-
tuaci opěrné zdi zasvé. Stav serpentiny je 
s největší pravděpodobností tak špatný, že 
není možné na rekonstrukci celého průta-
hu čekat. Pokud předběžné zjištění potvrdí 
probíhající průzkum, serpentina, tedy část 
s  kritickou opěrnou zdí, se opraví ve 
zrychleném řízení a  kraj počítá s  tím, že 
peníze na její urychlenou opravu vyčlení. 
Zbytek bude muset jít standardní cestou – 
což samozřejmě znamená po nějaké době 
další stavbu a  různé etapy dopravních 
omezení.

Kdy to tedy celé nastane? Kraj má nasta-
vené priority oprav podle připravenosti 
projektu, stavebního a  technického stavu 
a samozřejmě i významnosti staveb. Nutno 
dodat, že má současně i velkou zásobu sil-
nic, které opravu zoufale potřebují. Roztoc-
ký průtah je velmi frekventovaný. Jde o vý-
znamnou dopravní tepnu, stav není dobrý 
a dočasná oprava asfaltovými pláty ani sa-
nace zdi jeho problémy nevyřeší. To kraj ví. 
Jakmile bude projekt připraven, „náš“ prů-
tah bude v prioritách poměrně vysoko.

� l

Jaroslav Drda, Zuzana Šrůmová,  
Tomáš Novotný, Eva Sodomová

Průtah a serpentiny, náš nekonečný příběh
V	následujících	řádcích	chceme	shrnout	vše,	co	se	týká	
omezení	průjezdu	serpentinami	pro	nákladní	automobily,	
oprav	krajské	silnice	i	výhledu	na	její	opravu	generální.	
Text	je	určen	prioritně	pro	Odraz,	ale	s	vědomím	rychlého	
zastarávání	informací	ho	publikujeme	i	na	Facebooku	
a	webu	města.

Serpetina kolem roku 1890
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n�dne 27. 2. 23 byl ve schránce důvěry MP 
Roztoky nalezen průkaz pojištěnce ZPMV, 
průkaz uložen na MP Roztoky jako nález, 
v následujících dnech byl odeslán vydavateli;
n�dne 1. 3. 23 v rámci hlídkové činnosti na-
lezeno na okraji komunikace ulice Ke Kou-
li v obci Únětice odstavené vozidlo tov. zn. 
VW Sharan, vozidlo evidentně dlouhodo-
bě neprovozováno a nesplňující podmínky 
provozu na pozemních komunikacích, po-
řízena fotodokumentace, provedenou lust-
rací zjištěn provozovatel vozidla, nález vo-
zidla oznámen OÚ Únětice k  jejich 
realizaci příslušných úkonů;
n�dne 2.  3.  23 oznámena krádež zboží 
v  prodejně Rossmann v  Lidické ulici 
z předchozího dne, kdy neznámá žena od-
cizila zboží, zaměstnankyně prodejny se ji 
snažily pronásledovat, ale podezřelá žena 
se jim ztratila, věc kvalifikována a šetřena 
jako podezření z přestupku proti majetku, 
dle místní a osobní znalosti byla v následu-
jících dnech ze zajištěných kamerových zá-
znamů zjištěna podezřelá osoba, která se 
ke krádeži doznala s tím, že odcizené věci 
u  sebe již nemá a  prodala je v  Praze, věc 
vyřešena uložením blokové pokuty v  pří-
kazním řízení na místě;
n�dne 2. 3. 23 byl ve schránce důvěry MP 
Roztoky nalezen průkaz pojištěnce OZP, 
průkaz uložen na MP Roztoky jako nález, 
provedeno vyrozumění majitele, kterému 
byl v  následujících dnech předán, majitel 
by touto cestou chtěl poděkovat poctivému 
nálezci;
n�dne 2. 3. 23 ve večerních hodinách ozná-
mena uhynulá kočka na křižovatce ulic 
Přemyslovská a  Kantorova  – hlídka na 
místo, uhynulá kočka odstraněna z komu-
nikace a následujícího dne předána MVDr. 
Šavrdovi;
n�dne 5. 3. 23 byl ve schránce důvěry MP 
Roztoky nalezený OP a platební karta, věci 
uloženy na MP Roztoky jako nález, násle-
dujícího dne zjištěna majitelka, které byly 
věci předány, majitelka by touto cestou 
chtěla poděkovat poctivému nálezci;
n�dne 6. 3. 23 byla ve schránce důvěry MP 
Roztoky nalezena peněženka s obsahem do-
kladu totožnosti občana Švýcarska a plateb-
ních karet, následující den odesláno na Vel-
vyslanectví Švýcarské konfederace v Praze;
n�dne 10.  3.  23 v  rámci hlídkové činnosti 
nalezeno na okraji komunikace nám. 
5. května odstavené vozidlo tov. zn. Chrys-
ler, nesplňující podmínky provozu, zado-
kumentováno, na vozidlo vylepena výzva 

k  odstranění nebo ke sjednání nápravy, 
lustrací zjištěn provozovatel, tomuto taktéž 
zaslána výzva, oznámeno Silničně správní-
mu úřadu při MÚ Roztoky;
n�dne 10. 3. 23 oznámen nález batohu zn. 
Nike s věcmi na cvičení poblíž autobusové 
zastávky v Masarykově ulici, batoh uložen 
na MP Roztoky jako nález, zveřejněno na 
stránkách MP Roztoky a Facebook – sku-
pina Roztoky;
n�dne 13. 3. 23 byl ve schránce důvěry MP 
Roztoky nalezen ŘP, uložen na MP Roztoky 
jako nález, zjištěna a vyrozuměna majitel-
ka, které byl ŘP předán, majitelka by touto 
cestou chtěla poděkovat poctivému nálezci;
n�dne 13. 3. 23 byla ve schránce důvěry MP 
Roztoky nalezena průkazka Dopravního 
podniku hl. m. Prahy, uložena na MP Roz-
toky jako nález, zjištěn majitel, kterému 
byla v následujících dnech předána, majitel 
by touto cestou chtěl poděkovat poctivému 
nálezci;
n�dne 14. 3. 23 oznámen nález peněženky 
s obsahem osobních dokladů, finanční ho-
tovosti, platebních karet v ulici Masaryko-
va, peněženka uložena na MP Roztoky 
jako nález, vyrozuměna majitelka, které 
byla předána, majitelka by touto cestou 
chtěla poděkovat poctivému nálezci;
n�dne 15. 3. 23 oznámen spadlý strom přes 
cestu v Myší díře – hlídka na místo, zado-
kumentováno, místo zajištěno proti vstu-
pu, na místo přivolán ředitel TS Roztoky, 
kterému bylo místo předáno, na místo při-
voláni hasiči, kteří provedli pořezání spad-
lého stromu;
n�dne 16. 3.  23 oznámen volně pobíhající 
pes v ulici V Solníkách – hlídka na místo, 
pes odchycen a  umístěn do záchytného 
kotce MP Roztoky, při prohlídce psa zjiš-
těn čip a následně majitel, kterému byl pes 
v pořádku předán, věc uvedeného přestup-
ku vyřešena uložením blokové pokuty 
v příkazním řízení na místě;

n�dne 17. 3. 23 byla ve schránce důvěry MP 
Roztoky nalezena průkazka Dopravního 
podniku hl. m. Prahy, uložena na MP Roz-
toky jako nález, zjištěn majitel, kterého se 
nepodařilo vyrozumět, průkazka v  násle-
dujících dnech zaslána vydavateli;
n�dne 17.  3.  23 v  rámci hlídkové činnosti 
zjištěna havárie vozidla tov. zn. Škoda na 
křižovatce ulic Lidická a Lederova, bez zra-
nění, na místo přivoláni policisté Skupiny 
dopravních nehod PČR Praha-venkov, kte-
ří si nehodu převzali k jejich zadokumento-
vání, na místo též pracovníci TS Roztoky, 
kteří provedli zasypání olejové skvrny, a zá-
stupce majitele poškozeného pozemku, tj. 
firmy Talora;
n�dne 22.  3.  23 oznámena žádost PČR 
o spolupráci při ověření oznámení pobodá-
ní osoby v  bytě domu v  ulici Svatý Ján 
v obci Únětice – hlídka na místo, na místo 
též PČR Libčice, na místě hlídku kontakto-
vala oznamovatelka, která byla zároveň 
osobou podezřelou, poškozený se v  době 
příjezdu na místě nenacházel, podezřelá 
žena cizí státní příslušnosti se doznala, že 
po předchozí hádce se svým manželem ho 
bodla nožem do nohy, muž poté z  bytu 
odešel a odjel svým vozidlem pryč, pode-
zřelá žena zajištěna, provedeno pátrání po 
poškozeném a  jeho vozidle, na místo též 
další hlídky PČR a RZP, poškozený se na-
konec vrátil do místa bydliště s  ovázanou 
ranou, na místě si ho převzal do péče lékař 
a osádka RZP, muž převezen do nemocnič-
ního zařízení FN Motol, na místě si událost 
převzala PČR Libčice k  zadokumentování 
podezření z tr. činu ublížení na zdraví;
n�dne 24.  3.  23 oznámeno napadení mezi 
dvěma muži a  poškození zaparkovaného 
vozidla na parkovišti v  ulici Obránců 
míru – hlídka na místo, na místě zjištěno, 
že došlo ke rvačce dvou mužů na základě 
parkování vozidla jednoho z  nich, došlo 
k poškození zaparkovaného vozidla patří-

Z deníku Městské policie Roztoky
V	této	rubrice	bychom	rádi	občany	Roztok	informovali	o	činnosti	Městské	policie	Roztoky,	
a	to	za	období	od	27.	2.	do	29.	3.	2023:	
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Řádková inzerce
n�Hodinový	manžel.	Tel.	723	424	701

n�Přímo	od	majitele!	Nabízím	dlouho-
dobý	pronájem	bytu	2+KK	–	48,9	m2	po	
rekonstrukci,	přízemí	–	přímo	na	náměstí	
v	Roztokách.	Byt	je	vybaven	kuchyňskou	
linkou	s	vestavnými	spotřebiči,	ideální	

pro	jednu	až	dvě	osoby	–	nekuřáky.	
Nájem	činí	11	000	Kč/měsíc	+	služby	cca	
4	000	Kč	+	3	měsíční	kauce.	V	případě	
zájmu	se	písemně	obracejte	na:		
RealSprom	s.r.o.,	Lidická	689,	252	63	
Roztoky,	nebo	na	email:	info@sprom.cz

n�Pronajmu	zahrádku	cca	600	m2	v	Roz-
tokách	v	ulici	Nad	Vinicemi	s	chatou,	

ovocné	stromy,	záhony,	ořešák.	Kontakt:	
737	028	284

n�Likvidace	a	odvoz	veškerého	odpadu	
kontejnery	od	3	m3	do	9	m3,	za	příznivé	
ceny	dovoz	materiálu	(štěrky,	písky,	
hlína	atd.),	práce	mini	bagrem,	možnost	
dovozu	dřeva	(štípané,	špalky,	kulatina),	
ceny	po	domluvě,	tel.	723	862	893		 l

cího třetí osobě, na místo přivolána hlídka 
PČR, která si událost převzala k jejich za-
dokumentování podezření z  tr. činu po-
škozování cizí věci, na místo též přivolána 
RZP, která na místě ošetřila jednoho 
z účastníků rvačky;
n�dne 27.  3.  23 v  rámci hlídkové činnosti 
nalezeno na okraji komunikace ulice Ha-
vlíčkova odstavené vozidlo tov. zn. Renault 
Megane, nesplňující podmínky provozu, 
zadokumentováno, na vozidlo vylepena 
výzva k  odstranění nebo ke sjednání ná-
pravy, lustrací zjištěn provozovatel, tomuto 
taktéž zaslána výzva, oznámeno Silničně 
správnímu úřadu při MÚ Roztoky;
n�dne 28.  3.  23 v  rámci hlídkové činnosti 
kontrolována poblíž ulice Nad Rybníkem 
v obci Únětice osádka dodávkového vozi-
dla, která vykládala z vozidla odpad na hro-
madu, zjištěna totožnost osob, šetřením 

zjištěno, že věci ukládaly na cizí pozemek 
a že v tomto místě byla tzv. černá skládka 
založena již před několika dny, jedna z osob 
se doznala k  tomu, že odložené věci jsou 
jeho, osoba byla upozorněna na porušení 
zákona o odpadech a byla vyzvána, aby od-
pad ještě téhož dne z cizího pozemku od-
klidila, následujícího dne byla provedena 
kontrola, kdy bylo zjištěno, že část věcí ještě 
na místě zůstala, zadokumentováno, kvali-
fikováno a  šetřeno jako podezření z  pře-
stupku o odpadech, v následujících dnech 
oznámeno příslušnému správnímu orgánu

Aktuální zprávy z činnosti MP Roztoky 
můžete nalézt na webových stránkách MP 
Roztoky, a to na www.mproztoky.cz.

Pokud byste svým poznatkem mohli po-
moci při šetření výše uvedených událostí, 
obraťte se prosím buď osobní návštěvou, 

nebo telefonicky na Obvodní oddělení po-
licie ČR Libčice (tel. 974 866 400), nebo na 
Městskou policii Roztoky (tel. 602 666 458, 
730 511 988 nebo 220 910 468, popřípadě e-
-mail: info@mproztoky.cz).

V případě naléhavých oznámení můžete 
využít krizovou linku 158.

V  případě podání trestního oznámení 
můžete vedle osobní návštěvy Obvodního 
oddělení Libčice nad Vltavou využít i nově 
otevřené kontaktní místo Policie ČR, tzv. 
Polpoint, který se nachází v objektu Měst-
ské policie Roztoky, v  ulici 17.  listopadu 
(čp. 37) v Roztokách.� l

Děkujeme předem za spolupráci.

Petr Vevera 
ved.	str.	MP	Roztoky

pozn.: redakčně kráceno

LÉKÁRNA HOROMĚŘICE
Spojovací 34, Po-Pá: 8:00-17:00

www.lekarna-horomerice.cz

Soukromá lékárna v Horoměřicích hledá
magistru/magistra na plný, ev. zkrácený úvazek.

● Pracovní doba Po-Pá, volné víkendy, 10 min
od metra Bořislavka.

● Připravujeme IPLP a poskytujeme
konzultace na základě Garantovaných kurzů
ČLek.

● Nabízíme příjemné pracovní prostředí v
menším kolektivu, adekvátní platové
ohodnocení a řadu zaměstnaneckých
benefitů. Očekáváme spolehlivost a vstřícné
jednání s pacienty.

● Bližší informace na tel.604 258 893

SLEVA 15 % z celkové 
ceny žaluzií.

Po předložení 
tohoto inzerátu

ŽALUZIE 
• SÍTĚ PROTI HMYZU
• RO L ET Y
•  R E N OVAC E 

D Ř EV Ě NÝC H O K E N
• S E Ř Í Z E N Í  O K E N
• V ÝRO BA -  P RO D E J
• M O NTÁ Ž -  O P R AV Y

CHCETE ZNÁT PŘESNOU CENU?

Zašlete rozměry e-mailem nebo SMSkou, 
tentýž den obdržíte cenovou nabídku.

777 208 491 • info@har.cz
www.har.cz
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Hlavním katalyzátorem 
rozvoje obce byla tehdy již 
dvojkolejní státní dráha 
Praha–Drážďany. V té 
době zde také fungovaly 
dvě továrny, velkostatek 
Josefa Ledera, pošta, farní 
kostel a škola, četnická sta-
nice, ba i obecní vězení.

V  Roztokách však máme zřejmě trochu 
pootočené osudové rafičky, takže zlomové 
roky v místní historii končívají spíše troj-
kou, viz např. první zprávu o  existenci 
Roztok z roku 1233, L. P. 1623, kdy ovládli 
roztocké zboží Lichtenštejni, a ovšem i rok 
1803, kdy se ho nadobro zbavili. Výjimeč-
ným datem je také rok 1893, kdy k nadšení 
místních došlo k povýšení obce na městys.

Příběh povýšení (a  souvisejících oslav) 
vsi Roztoky na městys Roztoky nad Vlta-
vou působí s  odstupem mnoha let přímo 
idylicky. Jako závan krásných starých časů, 
nazývaných také Belle époque; období pře-
lomu století, ještě před dvěma světovými 
válkami, které zničily „starý svět“.

Fiktivní rebelie 
Omladiny proti trůnu
Ve skutečnosti to tenkrát v  Předlitavsku, 
jak se nazýval státní útvar, jehož jsme byli 
součástí, tak úplná idyla nebyla. V  roce 
1893 zrovna vrcholila aféra s tzv. Omladi-
nou, skupinou mladých českých univerzit-
ních studentů, která skončila dalšího roku 
tvrdými rozsudky vězení pro mnohé 
z nich. Byl mezi nimi i Alois Rašín, právník 
Karel Baxa či básník Stanislav Kostka Neu-
mann. Odsouzení intelektuálové sice ve 

vězení coby privilegovaní političtí vězni 
příliš nestrádali, měli např. nárok na lepší 
stravu (!) a o dva roky později byli amnes-
továni, ale blamáž to byla náramná.

Byl to totiž zcela vykonstruovaný proces, 
neboť o žádné protistátní spiknutí vlastně 
vůbec nešlo, jen o  konspirační výmysl 
ustrašené rakouské policie, která „slyšela 
trávu růst“.

V  roce 1891 se uskutečnila dlouho při-
pravovaná Jubilejní výstava v  Praze, která 
potvrdila velký společenský a  ekonomický 
vzestup českého živlu v  rámci monarchie. 
Současně se v  té době přes zákaz úřadů 
uskutečnil v Praze Kongres pokrokové slo-
vanské mládeže. Organizátoři byli vylouče-
ni ze studia, což radikalismus mladých ještě 
přiživilo. Demonstrace vyvrcholily v  květ-

nu 1893 (zrovna v době, kdy Roztočtí slavili 
povýšení) při oslavách 500. výročí umučení 
sv. Jana Nepomuckého, kdy se dav pokusil 
svrhnout z Karlova mostu do Vltavy Broko-
ffovu sochu světce. Trpělivost Vídně skonči-
la v situaci, kdy se (studenti?) pokusili strh-
nout sochu císaře Františka I. z pomníku na 
nábřeží (socha byla po vzniku republiky 
odstraněna a vrátila se na místo až po listo-
padu  1989). Rakouské úřady začali vůdce 
studentů zatýkat, což zas vedlo k dalším ne-
předloženostem – veřejnému rozbití busty 
císaře Františka Josefa I. a císařovny Alžbě-
ty. To si státní moc vysvětlila jako pokus 
o protistátní spiknutí a vyhlásila v září 1893 
v Praze výjimečný stav. Krizová situace ještě 
vyvrcholila vraždou domnělého udavače, 
spíše neškodného blázna, Rudolfa Mrvy. 
Ale Roztok jako by se to netýkalo.

Vzestup obce Roztocké
V  roce 1867 se hlavně z  iniciativy roztoc-
kých předáků rozdělily Roztoky na dvě sa-
mostatné obce, Roztoky a Žalov (s Podmo-
rání). Zatímco Žalov si zachoval charakter 
zemědělské vsi, v  Roztokách začaly růst, 
převážně v Tichém údolí, honosné letní vily. 
Z Roztok se tak stávala výjimečná rezidenč-
ní lokalita pražské buržoazie a také význam-
ný plátce berních daní. Zatímco v zimě zde 
stále žil necelý 1 tisíc obyvatel, v letním ob-
dobí se jejich počet zdvojnásobil.

Hlavním katalyzátorem rozvoje obce 
byla tehdy již dvojkolejní státní dráha Pra-
ha–Drážďany. V té době zde také fungova-
ly dvě továrny, velkostatek Josefa Ledera, 
pošta, farní kostel a škola, četnická stanice, 
ba i  obecní vězení. Společenský vzestup 
Roztok měl potvrdit akt povýšení obce na 
městys. V  dubnu roku 1892 proto sepsal 
starosta Matěj Vošáhlík žádost Vysokému 
c. a k. zemskému místodržitelství, v níž vy-
zdvihl všechny přednosti obce Roztocké, 
včetně nové říšské silnice na Velké Přílepy 
(se serpentinou), a  ještě nastínil její skvě-
lou budoucnost po vybudování mostu přes 
Vltavu do Klecan („čímž by rozkvět obce 
dovršen byl“). Konečná verze žádosti byla 
odeslána koncem května, a to s 36 strana-
mi příloh.

Apoštolské Veličenstvo 
konečně podepsalo
Po dlouhém roce čekání konečně dostala 
obec v  březnu roku 1893 vyrozumění, že 

Povýšení Roztok v neklidné době
Za	osudové	se	v	českých	zemích	obecně	považují	letopočty	končící	na	osmičku.		
Jen	namátkou	pár	takových:	1348.	1378,	1618,	1648,	1848,	1918,	1938,	1948,	1968.

Roztoky kolem roku 1890
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Jeho C. a K. Apoštolské Veličenstvo Franti-
šek Josef  I. milostivě vyhovělo žádosti 
a  svým rozhodnutím z  14.  března  1893 
byla obec Roztoky na městys povýšena. 
Hned v dubnu se rozběhly přípravy oslav 
povýšení, jejichž termín byl zastupitel-
stvem určen na neděli 14.  května  1893. 
Obyvatelé Roztok byli vyzváni ke zdobení 
svých domů českými i rakouskými prapo-
ry, byla vyhlášena sbírka ve prospěch míst-
ních chudých.
Samotné oslavě předcházela návštěva roz-
tocké delegace (starosta Matěj Vošáhlík, 
JUDr. Vladimír Brauner a velkostatkář Jo-
sef Leder) u okresního hejtmana, která tím 
vyjádřila své vroucí díky panovníkovi 
a „nejoddanější věrnost k trůnu“.

Hvězdný okamžik 
nového městyse
Slavnost započala dne 14.  května  1893 
shromážděním zastupitelstva v  zasedací 
síni o půl deváté ráno, poté se spolu s obča-
ny všichni přítomní odebrali do chrámu 
Páně na slavnostní mši, kterou sloužil farář 
Ludvík Čaboun. Účast přijal i člen okresní-

ho výboru smíchovského Karel Hrazánek 
a  okresní starosta Antonín Peluněk. Po 
ukončených bohoslužbách se městské za-
stupitelstvo i  s  váženými hosty odebralo 
zpět do zasedací síně, aby byl přečten pa-
mětní spis, na který reagovalo shromáždě-
ní provoláním třikrát sláva Jeho Veličen-
stvu. Pokračováním byl proslov starosty 
okresního výboru a  následné poděkování 
z úst starosty Matěje Vošáhlíka, čtení bla-
hopřejných dopisů a  telegramů od okol-
ních obcí i jednotlivců.

Součástí slavnosti bylo podělení deseti 
místních chudých, kteří dostali po 5 zla-
tých, 72 zlaté byly převedeny na účet pro 
postavení místního chorobince. Tato 
částka byla výsledkem vyhlášené sbírky, 
kdy největším dílem přispěli pan J. Leder, 
J. Gottvald a  Z. Haurowitz (po 25 zl.), 
JUDr. V. Brauner, Č. Micko, Z. Schlesin-
ger a E. Veverka (po 10 zl.).

Akt povýšení byl dokonán, starosta spo-
lu se zastupiteli započali další práci, aby 
byly naplněny práva i povinnosti stanove-
né ve spisu, tzn. vykonávat volbu do 
okresního zastupitelstva, do zemského 
sněmu a do říšské rady, stanovit termíny 

trhů, pojmenovat ulice, vybírat obecní po-
platky.

Dne 16. května c. k. okresní hejtman po-
slal starostovi Vošáhlíkovi účet k zaplacení 
útraty 3 zlatých a 10 krejcarů za uveřejnění 
zprávy o  povýšení Roztok na městys 
v Pražských novinách.

V červenci toho roku pak ještě zastupi-
telstvo obce navrhlo vyhlásit Roztoky za 
Vzducholéčebné místo.

Dne 14.  listopadu  1896 byla naplněna 
další z podmínek povýšení, a to pojmeno-
vání čtrnácti dosud bezejmenných ulic 
a náměstí. Bohužel stavbu mostu do Kle-
can pořád ještě Jeho Apoštolskému Veli-
čenstvu dlužíme… „aby rozkvět obce do-
vršen byl“.

� l

s využitím textu Marcely Šášinkové, které tímto autor 
srdečně děkuje.

Stanislav Boloňský

Roztocké zastupitelstvo na společné fotografii u příležitosti oslav povýšení obce na městys v květnu 1893. V první řadě uprostřed sedí starosta Matěj Vošáhlík.
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Velikonoce jsou ovšem také, a dříve přede-
vším, svátky náboženskými – křesťanskými 
i  židovskými. Zatímco Židé slaví starozá-
konní příběh vyvedení Hebrejů z egyptské-
ho zajetí (Pesach), křesťané slaví novozá-
konní zmrtvýchvstání Ježíše Krista.

Velikonoční neděli s památkou Vzkříšení 
předchází události Svatého týdne s Posled-
ní večeří Ježíše s apoštoly, jeho zajetím, od-
souzením, bičováním a ukřižováním, jak 
nám je sugestivně popsali evangelisté. To-
muto příběhu utrpení Krista říkáme Pašije, 

které se v kostelích čtou již o Květné neděli, 
připomínající poněkud paradoxně slavný 
Ježíšův vjezd do Jeruzaléma.

Pašijový příběh začíná o Zeleném čtvrt-
ku v  Getsemanské zahradě, kde Kristus 
prožívá těžké psychické trauma v předtuše 
kruté smrti, a končí Zmrtvýchvstáním na 
neděli velikonoční (Hod Boží velikonoč-
ní). Pašije, mající svůj zavedený kánon, bý-
valy formou nástěnných maleb zobrazová-
ny v  křesťanských kostelích, coby 
„edukativní program“ pro prostý lid.

Jedním z nich je i levohradecký kostel sv. 
Klimenta. V gotickém presbytáři tam mů-
žeme vidět velikonoční výjevy v  jednotli-
vých obrazech, od Zajetí Krista až po tři 
Marie jdoucí k hrobu.

Malby z konce 14. století byly počátkem 
90. let téměř nečitelné, zničené. Po odstra-
nění barokního mobiliáře a  zejména díky 
mnohaletému úsilí restaurátorky Zlaty Do-
bošové dnes opět k vnímavým návštěvní-
kům promlouvají. Zdůrazňuji slovo vní-
mavým, protože ve své sporé barevnosti 
promlouvají tiše, neoslňují prvoplánově 
zářivými barvami a  k  plnému pochopení 
vyžadují soustředění a aktivní „spolupráci“ 
diváka.

Levohradecké malby mají v  sobě i  jisté 
tajemství. Pašijovému cyklu zde chybí jeho 
začátek i konec. Nenajdete zde úvodní scé-
nu Krista, modlícího se v Getsemanské za-
hradě, ani scény závěrečné, triumfální  – 
Kristovo vzkříšení a  možná i  jeho 
Nanebevstoupení. Nabízí se domněnka, že 
obrazový cyklus začínal i  končil mimo 
kněžiště, v  kostelní lodi. Ale s  jistotou to 
říci nelze. To však kvalitu a výpověď maleb 
nijak nesnižuje.

Zajděte se na ně podívat a v tichosti pro-
žijte tento biblický příběh, který je ústřed-
ní ideou Velikonoc a křesťanství jako tako-
vého.

� l

Stanislav Boloňský

Levohradecké pašije
Velikonoční	svátky	jsou	v	obecném	povědomí	spojeny	
nejvíce	s	pomlázkou,	malovanými	vejci,	mazanci,	beránkem,	
králíčky	v	oseníčku	a	dalšími	symboly	probouzejícího	se		
jara	a	života.

Tradiční Český den proti rakovině 
se letos koná ve středu 10.  května 
a do sbírky se opět zapojí i roztočtí 
skauti a  skautky. Potkáte nás od 
8.30 do 13.00 hodin na Tyršově ná-
městí, další skupinky se budou po-
hybovat v ulicích Roztok a Žalova. 
Ať už patříte mezi pravidelné dárce, 
nebo se rozhodnete letos podpořit 

sbírku poprvé, připravte si prosím 
přesnou částku v hotovosti. Příspě-
vek za kytičku je libovolný, mini-
málně však 20 Kč.

Český den proti rakovině je nej-
starší sbírka v  ČR, která se pravi-
delně koná už od roku 1996. Vy-
brané peníze každoročně putují na 

nádorovou prevenci, zlepšení kva-
lity života onkologických pacientů, 
podporu onkologické výuky, vý-
zkumu nebo vybavení onkologic-
kých center.

� l

Lukáš Hejduk

Kytičkou proti rakovině – přispět můžete i v Roztokách
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Dne 20. 3. 2023 dvě skupiny našich členek 
a členů navštívily prohlídku paláců našeho 
parlamentu ve Sněmovní ulici, a to na po-
zvání pana poslance J. Jakoba a  jeho asis-
tenta pana L. Hejduka. By to krásný a ne-
všední zážitek, za který moc děkujeme. 
Moc jsme si to užili!

� l

Za ZO SPCCH Roztoky 
J. Pařízková

vedoucí	zájezdů

Přihlásit se můžete na tel. 732 217 507 
nebo na e-mailu parizkovajar@email.cz 

Zájezdy se budou prodávat v uvedeném 
datu prodeje v klubovně seniorů od 14.00 
do 15.00 hod.

Cena zahrnuje vstupné do objektu, ces-
tovní připojištění a jízdné autobusem.

� l

Prvního ročníku se zúčastnilo 34 krajkář-
ských skupin ze Slovinska, Polska, Chorvat-
ska, Velké Británie a  Nizozemska a  počet 

účastníků se každoročně zvyšuje, přibyly 
dokonce i  krajkářky z  Tchaj-wanu. Nyní 
poslalo ukázku svých výrobků 53 skupin 
krajkářek z celého světa.

Naše krajkářky odeslaly do přehlídky 
dne 2. 4. 2023 deset fotografií, na nichž je 
celkem 14 krajek s  jarními motivy ptáčků 
a zajíců v různém provedení.

Chcete-li se na díla našich členek i  ji-
ných účastníků přehlídky podívat, najde-
te je na facebookové stránce pořadatelů 
https://www.facebook.com/dkic.idrija/.

� l

Jana Burešová

Poděkování

Zájezdy ZO SPCCH Roztoky v roce 2023

Roztocké krajkářky míří do světa
Klub	paličkování	při	SPCCH	v	Roztokách	se	přihlásil	do	jarní	
Krajkářské	koláže,	on-line	přehlídky,	kterou	pravidelně	od	
roku	2020	pořádá	krajkářské	družstvo	ze	slovinské	Idrije.

DEN	KONÁNÍ	ZÁJEZDU MÍSTO PRODEJ CENA

3.	5.	2023 Klášter	Plasy 24.	4.	2023 500	Kč

7.	6.	2023 Zámek	Kačina 29.	5.	2023 500	Kč

12.	7.	2023 Zámek	Hluboká	(soukr.	apartmány) 3.	7.	2023 600	Kč

30.	8.	2023 Hrad	Ledeč	n.	Sáz. 21.	8.	2023 500	Kč

20.	9.	2023 Zámek	Slatiňany 11.	9.	2023 600	Kč

18.	10.	2023 Hrad	Kost 9.	10.	2023 500	Kč
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Koláčov
Na podzim jsme se sešli s občany pod Ko-
láčovem, v  místě, kde chceme proklestit 
oblast, zbavit ji náletů a vytvořit příjemnou 
parkovou úpravu.

Je to jeden z bodů volebního programu 
Cesty pro město, proto kontrola je mou po-
vinností. Byla jsem se na místo podívat 
koncem března. Protože k žádnému kácení 
zatím nedošlo, upozornila jsem na to OŽP 
a  paní místostarostku Šrůmovou. Ta mě 
informovala, že práce začnou tuto středu 
(tj. 29. 3). Budu se věnovat kontrolám. Paní 
místostarostce děkuji za informace.

Keltský telegraf aneb 
sobota se vydařila
Začíná jaro a počasí je jako na houpačce. 
Minulý týden bylo však pěkně a  vysoké 
teploty se vyšplhaly i  na 20 °C. V  sobotu 
25. března bylo teplo i večer, a tak jsme si 
mohli užít setkání pod hvězdami na Ho-
lém vrchu. Oheň symbolizující zvyky dáv-
ného kmene Keltů pohltil Moranu a kou-
řové signály Keltského telegrafu se linuly 

do krajiny a  čekaly na odpověď. Ačkoli 
Únětičtí avizovali, že nás budou mít jako 
na dlani, nestalo se tak. Snad to vzdali kvů-
li větru, který se však večer utišil. Vlastně 
všechno nám přálo: nepršelo, bylo teplo, 
svítily hvězdy, Jirka Klapka, Michal Hadra-
ba a  Jarda Jungwirth se ujali svých kytar 
a rozezněly se známé písně trempské, lido-
vé a  hlavně takové, které mohli zpívat 
všichni. Kluci hráli a zpívali opravdu krás-
ně, a když se do zvuku kytar vmísila ještě 
tklivá melodie Michalovy foukací harmo-
niky, byl romantický, jarní večer na světě. 
Co více si přát. Děkuji všem, kteří přišli 
a  věřili, že se večer vydaří, kteří zpívali 
a  bavili se až do půlnoci. Děkuji, přátelé, 
a za rok na shledanou.

Májová veselice
Vážení občané, loňského 1.  května jsme 
pořádali Májovou veselici a  doufali jsme, 
že založíme novou tradici. Ale protože 
máme problém, coby politické sdružení, 
s  financováním tohoto projektu, rozhodli 
jsme se (do vyřešení) tuto akci nepořádat. 
Je nám to velice líto, protože už byla pozvá-

na kapela a někteří hosté programu. Bohu-
žel jsme je museli odvolat. Věříme, že se 
situace brzy vyřeší, a pokud to jen trochu 
půjde, sejdeme se třeba v září na „štrúdlo-
braní“.
Děkujeme za pochopení.  l

Za Cestu pro město

Cesta informuje

Dne 3.  dubna  2023 zemřel ve 
věku 79  let žalovský rodák 
a patriot Petr Tříska.

V jeho profesním životě byly 
dvě jasné priority– roztocká pe-
nicilínka VÚAB a  samospráva 
našeho města, kde působil jako 
aktivní zastánce Žalova. Byl ale 
současně realista, takže nepod-
lehl pokušení usilovat o obnovu 
Žalova jako samostatné obce. 
V  převratovém období roku 
1989 byl spoluzakladatelem 
Občanského fóra penicilínky, 
kde posléze zastával důležité 
pracovní pozice v oblasti život-
ního prostředí. Stal se i čelným 
představitelem roztockého OF 
a hned po revoluci byl koopto-
ván do nové rady města na po-
zici místopředsedy MěNV. Po 
rezignaci starosty Vojtěcha Sed-
láčka v  červenci 1990 převzal 
do listopadových voleb vedení 
města. V nich byl nejen zvolen 
do zastupitelstva, ale stal se 
i  radním a  místostarostou. 
V této pozici, coby neuvolněný 

funkcionář města, setrval až do 
roku 2002, kdy byl po celou 
tuto dobu velkou oporou sta-
rostů Chytila i Štiftera.

Petra Třísku jsme znali jako 
schopného a výkonného mana-
žera, který viděl věci z nadhle-
du a  nenimral se v  detailech. 
Tím byl pro vedení města 
v přelomové době transforma-
ce nesporným přínosem. Bu-
deme na něho vzpomínat 
s vděkem a úctou.  l

Čest jeho památce.
Stanislav Boloňský

Odešel žalovský patriot

čtvrtek 11. 5. 2023 od 18:30 

ź komunikace v rodině:  rodič a dítě
ź vychova: rodič - dítě a dítě - rodič

Základní škola

Zdenky Braunerové

Vás zvou na seminář z cyklu o výchově, dětech a rodině

 
ROZTOKY

Lektor: 
doc. PaedDr. Slavomír Laca, Ph.D., Dr.h.c.

Vstup volný

Eva Sodomová
radní

Petr Tříska po zvolení místostarostou města
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Co tedy Probační a  mediační služba je? 
Jedná se o  státní organizací, která spadá 
pod Ministerstvo spravedlnosti ČR. Hlavní 
náplní organizace je zajištění kontroly vý-
konu trestů nespojených s odnětím svobo-
dy (tedy jednoduše řečeno, když soudy 
někoho neodsoudí do vězení, je veliká šan-
ce, že se s Probační a mediační službou po-
tká), příprava podkladů pro uložení tako-
výchto trestů, a zároveň nabídka možnosti 
jednání mezi tím, kdo porušil zákon (pa-
chatelem), a tím, komu bylo ublíženo (obě-
tí), aby se pokusili o  urovnání následků 
trestného činu, tomu se říká mediace.

V  rámci probace Probační a  mediační 
služba především zajišťuje dohled nad pod-
míněně odsouzenými a  podmíněně pro-
puštěnými z vězení. Pomáháme takovýmto 
lidem znovu se zapojit do normálního ži-
vota a  uvědomit si, že nepáchat trestnou 
činnost a být prospěšný společnosti se vy-
platí. Náplní naší práce je pomoci lidem 
s nalezením legální práce, mít stabilní byd-
lení, začít si řešit svoji dluhovou situaci 
nebo řešit problém s nadměrným užíváním 
alkoholu nebo drog. V rámci soudních roz-
hodnutí může být odsouzeným klientům 
uložena povinnost absolvovat resocializač-
ní programy, které jsou poskytovány Pro-
bační a  mediační službou  – Vnímám 
I Tebe – pro pachatele, kde si mají uvědo-
mit, co trestnou činností způsobili; Pro-
gram pro řidiče  – aby odhalili spouštěče 
nebezpečného chování svého rizikového 
chování v dopravě.

Probační a  mediační služba také zpro-
středkovává výkon trestu obecně prospěš-
ných prací. Naší úlohou je najít pro odsou-

zeného klienta vhodného poskytovatele 
tohoto trestu a  následně zde zajišťuje do-
hled nad jeho výkonem, tedy kontroluje-
me, zda byl trest klientem odpracovaný 
v takové míře, jak mu/jí uložil soud. Tento 
trest je velice častý a přináší konkrétní pro-
spěch obcím, jelikož v našem okrese jsou 
poskytovateli tohoto trestu často právě 
obce. V rámci trestu musí klient sám a bez-
platně odpracovat ve svém volném čase 
určený počet hodin.

Další tresty, v jejichž kontrole je Probač-
ní a  mediační služba činná, je např. trest 
domácího vězení, kde má klient uloženou 
povinnost být doma v čase, který mu sta-
noví soud. Také dohlížíme na trest zákazu 
vstupu na sportovní, společenské a  jiné 
kulturní akce, zde se musí klient vyhýbat 
soudem určeným akcím, což bývají větši-
nou sportovní zápasy.

Nedílnou součástí naší činnosti je také 
práce s dětmi a mladými lidmi, kteří nedo-
držují společenská pravidla nebo už i pá-
chají trestnou činnost. Setkáváme se nimi 
většinou na základě rozhodnutí soudů. 
Soudy pro mladistvé jim mohou uložit dal-
ší resocializační program poskytovaný 
Probační a  mediační službou  – Program 
Punkt Rodina, který je vede k tomu, aby se 
již nedopouštěli jednání, kterým porušují 
zákony.

Pokud je člověk odsouzený do výkonu 
trestu odnětí svobody, tedy je ve vězení, 
Probační a  mediační služba mu může po 
uplynutí zákonné lhůty pomoci při přípra-
vě podkladů pro možné podmíněné pro-
puštění. Zde musí odsouzený klient proká-

zat, že trest odnětí svobody již u něj splnil 
účel a  může být propuštěný na svobodu 
ještě před uplynutím délky trestu. Že riziko 
jeho opětovného páchání trestné činnosti 
je minimální. Probační a mediační služba 
také provozuje Probační dům v Písku, kte-
rý zajišťuje propuštěným klientům pomoc 
s přechodem do běžného života.

V našem názvu se objevuje slovo media-
ce. Ta spočívá zejména ve zprostředkování 
setkání mezi pachatelem a  poškozeným 
a  následným sepsáním dohody ohledně 
náhrady škody, kterou ten první tomu dru-
hému způsobil. Tato náhrada nemusí být 
nutně vyjádřená v penězích, ale objevují se 
i  případy pomoci jinou cestou, jako jsou 
domácí práce, pomoc s nákupy apod. Pro 
oběť trestného činu je také důležité, aby 
měla prostor říci pachateli, co jí jeho jed-
nání způsobilo, jaký dopad na její život 
trestná činnost měla, a někdy se i pokusila 
získat odpověď na otázku: Proč zrovna já?

 
Zvláštní péči probační pracovníci věnují 

obětem trestné činnosti. Právě probační 
úředníci velmi zblízka vidí, co může trest-
ná činnost způsobit. Jak devastující dopad 
má na lidi, kterým bylo ublíženo, a že tento 
dopad nemusí být pouze fyzický, kdy bylo 
něco odcizeno nebo poškozeno, ale i psy-
chický, způsobující obavy, zda se může 
opět něco stát a proč se čin stal vůbec oso-
bě oběti. Probační a  mediační služba po-
skytuje odborné poradenství týkající se 
práv obětí a  snaží se je plně podporovat, 
pravidelně se připojuje k Evropskému dni 
obětí trestných činů, který je vyhlášen na 
22. 2. Snaží se na něj upozornit i akcemi ve 
spolupráci s Policií ČR.

Pracovníci, kteří dělají probační práci 
a  mediační práci, se nazývají probační 
úředníci. Aby se člověk mohl stát probač-
ním úředníkem, musí být bezúhonný, své-
právný, mít ukončené vysokoškolské vzdě-
lání humanitního typu magisterského 
programu a složit odbornou zkoušku.

(Středisko PMS Praha-západ sídlí na ad-
rese Na Maninách 876, 170 00 Praha 7  – 
Holešovice. Kontakty na jednotlivé pra-
covníky můžete nalézt na webových 
stránkách PMS – www.pmscr.cz/kontakty)

� l

Bc. Vladimíra Drdová
vedoucí	pracovní	skupiny	města		

v	oblasti	prevence
Mgr. Jiří Ondovčák

probační	úředník,
vedoucí	střediska	Praha-západ

 
mobil:	+420	734	362	963

e-mail:	jondovcak@pms.justice.cz

Spolupracujeme
V	rámci	řešení	a	předcházení	rizikových	jevů	a	kriminality	jsme	navázali	
spolupráci	také	s	Probační	a	mediační	službou.	Ne	všichni	si	dovedeme	přesně	
představit,	co	je	úkolem	této	služby	a	jakou	podporu	přináší.	Proto	vám	zde	
předkládáme	základní	informace.
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Ve slavnostním duchu
Slavnostní zahájení festivalu se konalo ve 
středu 29. března v hotelu Academic. Celý 
večer spojovalo jedno téma: Ukrajina. Kul-
turní překvapení si pro diváky připravilo 

hned několik vystupujících. S písní Červe-
ná kalina večer zahájila Jelizaveta Romalska 
v  doprovodu violoncella, na které hrála 
Anička Bubálková z  roztocké ZUŠ. Jeliza-
veta předvedla svůj talent nejen v  hudbě, 

ale také v tanci ve vlastní choreografii. Ne-
chyběl ani dětský taneční soubor Roztoky 
Dance pod vedením Hany Ponomarenko. 
Zlatým hřebem večera byl dokument Pře-
konat temnotu, zpracovaný působivou mo-
zaikou mnoha příběhů ze začátku války na 
Ukrajině. Po filmu se diváci a divačky zapo-
jili do debaty s ukrajinistkou a odbornicí na 
současné dění na Ukrajině Lenkou Vícho-
vou. Raut, sestavený z ukrajinských specia-
lit, připravily Lusinda Tailor a Laďka Jako-
bová. Doplnil jej skvělý chléb od Jaroslava 
Kozdělky a pivo od Únětického pivovaru.

Jeden svět na téma: Cena bezpečí je za námi!
Roztoky	se	staly	na	několik	dnů	jedním	z	celkově	28	měst	v	celé	ČR,	do	kterých	zavítal	
mezinárodní	festival	dokumentárních	filmů	o	lidských	právech	Jeden	svět,	pořádaný	pod	
hlavičkou	společnosti	Člověk	v	tísni.	Největší	festival	svého	druhu	na	světě	existuje	již	25	let	
a	do	Roztok	zavítal	vůbec	poprvé.	A	už	teď	vám	můžeme	slíbit,	že	to	nebylo	naposledy	–	
všem	děkujeme	za	účast	a	těšíme	se	znovu	za	rok!	

Jeden svět Roztoky v číslech
Na	programu	jsme	měli		
celkem	14	celovečerních		
dokumentárních	filmů.		
Promítali	jsme	rovnou	na		
3	místech.	Projekcí	pro	
veřejnost	se	zúčastnilo	více	
než	450	diváků	a	divaček.

Nedílnou	součástí	festivalu	
byly	také	moderované	škol-
ní	projekce.	Těch	proběhlo	
celkem	18	a	zavítalo	na	ně	
46	tříd	nejen	z	roztockých	
škol,	ale	také	z	Velkých	Pří-
lep,	Únětic,	Klecan,	Suchdola	
a	Nelahozevsi.	Celkem	tak	
do	prostor	hotelu	Academic	
a	Středočeského	muzea	
zavítalo	více	než	900	žáků	
a	žákyň.�
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Festival jsme v uvolněném duchu zakončili 
na zámku Středočeského muzea filmem 
Farmář a  hipster, po kterém následovala 
debata se studentkou Farmářské školy Ka-
teřinou Konvalinovou a  Tomášem Zdě-
blem. Společná spontánní diskuse násled-
ně probíhala i  při skvělých a  filmově 
tematických topinkách, jež pro nás připra-
vila Cesta z města.

Děti	druhých	až	devátých	
tříd	zhlédly	projekce	tří	
krátkometrážních	filmů	
nebo	delší	dokument,	které	
se	týkaly	různých	závaž-
ných	témat,	mnohdy	příbě-
hů	jejich	vrstevníků.	O	kaž-	
dém	filmu	jsme	následně	
diskutovali	a	rozebírali	ži-
votní	situace,	se	kterými	se	
v	dnešní	době	potýká	mno-
ho	lidí	v	naší	společnosti.	
Pozvání	k	diskusi	přijali	také	
hosté,	kteří	s	dětmi	na	daná	
témata	hovořili.	Témata	se	
týkala	lidí	s	postižením,	roz-
vodu	rodičů	a	střídavé	péče,	
ochrany	planety	a	zvířat,	

kyberšikany,	aktivity	na	
sociálních	sítích,	rozdílnosti	
lidí	–	barva	pleti,	sociální	
postavení,	rodinné	prostře-
dí,	transgender.	Výstupem	
z	těchto	projekcí	je,	že	děti	
mají	velkou	potřebu	o	pro-
blémech	hovořit,	aby	lépe	
pochopily	svět	a	složitosti	
života.	Celý	festival	Jeden	
svět	vnímám	jako	jedineč-
nou	prevenci	kriminality	
a	rizikových	jevů.		

Vlaďka Drdová

 ➔
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Kuciak: Vražda novináře
Moc děkujeme, že jste na projekci filmu 
v hotelu Academic přišli v tak hojném po-
čtu a zůstali jste i na debatu s novinářkou 
Norou Fridrichovou.

Ta připomněla, že v předčasných parla-
mentních volbách na Slovensku se k moci 
možná vrátí expremiér Robert Fico, které-
ho před 5 lety právě vražda novináře Jána 
Kuciaka a  jeho partnerky Martiny Kušní-
rové z  tohoto postu smetla. Fico se nyní 
pokouší voliče oslovit prostřednictvím 
dezinformací a zemi reálně hrozí vítězství 
prorusky orientované moci.

Ironií osudu na diskusi k  filmu dorazil 
i  jeden z  českých dezinformátorů Pavel 
Zítko, který tak přítomným svými vystou-
peními fakticky ukázal, jak používání dez-
informací v  praxi vypadá, a  naši debatu 
tím zajímavě oživil. Všem zúčastněným za 
diskusi děkujeme. Byl to zážitek!

Děkujeme!
Festival skončil a my chceme ze srdce po-
děkovat vám všem, kdo jste u  toho byli 
s námi.

Potkávali jsme se v plných sálech i na ko-
mornějších projekcích, s  některými do-
konce opakovaně! Dorazili naši sousedé 
z  Roztok, mnoho z  vás ale přijelo z  větší 
dálky. První ročník provázela krásná atmo-
sféra a  nás ohromně těší slova podpory, 
jichž se nám od našich návštěvníků a ná-
vštěvnic dostalo.

Děkujeme skvělým hostům a hostkám, dob-
rovolníkům a dobrovolnicím z řad roztoc-
kých tomíků a skautů, bez kterých by festi-
val vůbec neprobíhal tak hladce.

Za podporu děkujeme také Středočeské-
mu kraji, městu Roztoky, Nadaci Via, K2M 
printu a našim spolupořadatelům jimiž jsou: 
Středočeské muzeum v Roztokách u Prahy, 
Academic Hotel & Congress centre a Vrati-
slavka café.

� l

Aneta Oščádalová, Ivana Vránková a Soňa Stará
organizační	tým	Jednoho	světa	Roztoky

facebook/jedensvetroztoky

Festival	představil	nejen	dokumentární	snímky	současného	
světa,	ale	také	debaty	se	zajímavými	hosty	a	hostkami.	
Pojďme	si	připomenout	alespoň	některé	z	nich.

Bobi Wine

Hostem	debaty	po	páteční	projekci	
filmu	Bobi	Wine:	Prezidentské	
reggae	v	kavárně	Vratislavka	byl	
disident,	bývalý	politický	vězeň,	
publicista,	historik,	šéfredaktor	ča-
sopisu	Vokno	a	především	legenda	
českého	undergroundu	František	
„Čuňas“	Stárek.

Na	první	pohled	možná	nesou-
rodé	spojení.	Co	má	společného	
současná	situace	v	Ugandě,	proti	
které	vystupuje	Bobi	Wine,	s	ko-
munistickým	režimem	v	Česko-
slovensku?	Během	živoucí	debaty	
jsme	našli	hned	několik	paralel:	
totalitní	nedemokratické	režimy,	
touha	po	svobodě,	porušování	

lidských	práv,	političtí	vězni	nebo	
protirežimní	hudba.	I	o	tom	byl	
Jeden	svět.

V	neposlední	řadě	nás	svou	
návštěvou	poctili	i	samotní	
dokumentární	tvůrci	a	tvůrkyně.	
Konkrétně	jsou	jimi	režisérka	fil-
mu	Návštěvníci	Veronika	Lišková	
a	režisér	filmu	Doggies,	do	toho!	
Stephen	Dupont.	Ten	k	nám	na	tře-
tí	promítací	místo	–	do	zámeckého	
areálu	Středočeského	muzea	–	
zavítal	dokonce	až	z	Austrálie.	
Z	našich	roztockých	spoluobčanů	
do	debat	přispíval	také	Tomáš	
Zděblo	nebo	Václav	Dolejší.	Všem	
děkujeme!�
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V  komunitním šatníku najdete výstavní 
designové kousky (a také spoustu krámů), 
oblečení všech velikostí, domácí textil, 
hračky a vybavení pro děti. Je to přesně to 
místo, kam potřebujete zajít, když má vaše 
dítě druhý den odjet na školu v  přírodě 
a  nemůžete najít holínky, i  prostor, kam 
čisté a  funční, ale smutné a nechtěné věci 
můžete odnést pro někoho jiného. Potká-
vají se v  něm sousedé z  Roztok, Žalova 
i okolí, ale i sousedé původem z Ukrajiny, 
pro které pořád funguje jako humanitární 
sklad.

Ještě jste v něm nebyli? Přijďte se podí-
vat. Můžete rovnou doma něco vytřídit 
a přinést, ale s mírou a rozumem, prosím, 
KOŠ není koš. Daleko zásadnější je něco si 
odnést, ať se nám věci pěkně točí a neku-
mulují. Komunitní šatník totiž obvykle ne-
trpí nedostatkem věcí, spíš má přebytky, 

které exportuje do několika charitativních 
organizací.

Komunitní šatník neběží samospádem, 
i když by to bylo pěkné. Stará se o něj Ana-
tolij, jeden z  našich nových ukrajinských 
sousedů. Na živelný tok věcí by ale jeho síly 
nemohly stačit, a  tak ho doplňuje rovnou 
celá parta dobrovolníků, tedy většinou 
dobrovolnic: Marie Kantorová, Alena Svát-
ková, Lucie Kšajtová, Eva Kadlecová, Eliš-
ka Westcott, Dita Sýkorová a Adéla Šípko-
vá šatníku dodávají pohyb pravidelnými 
dobro-brigádami, Helena Vaňková, Kuba 
a Tomáš Rolcovi, Mirka Lešnerová a spous-
ta dalších se občas objeví a  přiloží ruku 
k dílu na hodinku, dvě, tři. Většinou v so-
botu – klidně se přijďte přidat také.

Kolik to celé stojí? KOŠ má funkci hu-
manitárního skladu, a  jak mzda Anatolie, 

tak výdaje na energie se proto platí z gran-
tu. A  dobrovolnická práce je… dobrovol-
nická. KOŠ si tvoříme navzájem.

A  co zaplatíte za oblečení a  další věci? 
Nic, ale můžete nějakou částku darovat do 
městské sbírky na pomoc rodinám z Ukra-
jiny. Věci jsou ale pro všechny zdarma  – 
a nezáleží na tom, jestli jste si pro ně přišli, 
protože máte zrovna hluboko do kapsy, 
nebo prostě rádi sdílíte věci a šetříte zdro-
je. A jestli nevěříte, přijďte se do domečku 
Za Cihelnou 1189 přesvědčit na vlastní 
oči.

� l

Už jste v něm byli?
Kdesi	v	Žalově,	blízko	ZŠ	Cihelna	a	vrchu	Řivnáče,	stojí	malý	
domeček	a	v	něm…	Komunitní	šatník.	Nebo	také	KOŠ.	Je	malý	
a	nenápadný,	ale	umí	jednu	zajímavou	věc	–	spojovat.

Zuzana Šrůmová

WWW.KOMUNITNISATNIK.CZ

KOMUNITNÍ ŠATNÍK
Za Cihelnou 1189, Roztoky

Zveme vás do komunitního šatníku v Roztokách,
kam nosíme naše přebytky oblečení, hraček 

a dalších věcí z domácností 
a kdokoliv si je může zase odnést. 

PO a ST v 16.00–18.00 | SO v 9.00–13.00
zastávka Roztoky, rozcestí Žalov

JARO VOLÁ!
PŘINESTE ČI SI

ODNESTE JARNÍ 
A LETNÍ OBLEČENÍ
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1. rok Archevity
V sobotu 22. dubna slavíme přesně rok od 
otevření archeologické expozice Archevi-
ta – Stopami věků. Po celý den bude probí-
hat doprovodný program vhodný pro rodi-
ny dětmi. Více informací naleznete na 
www.archevita.cz. 

Výstava Krajina v březích 
Seiny od Dunaje k Vltavě
U příležitosti 23. ročníku Dnů frankofonie 
v  České republice jsme připravili výstavu 
umělců, z  nichž každý má úzký vztah 

k francouzské kultuře. Mezinárodní výsta-
va devíti autorů nabízí pohled na význam 
vody v kulturním a imaginárním vnímání 
umělců. Navštívit ji můžete do neděle 
28. května 2023. 
 l

Ve čtvrtek 23. 3. v podvečerních hodinách 
se sál hotelu Academic zaplnil do posled-
ního místečka. Na stolcích zapálené svíčky, 
káva, vínko, voda či limonáda. Atmosféra 
poklidné kavárny. Romantický i dramatic-
ký klavírní doprovod Milana Dvořáka 
podbarvoval zpěv nám již velice dobře 
známé zpěvačky a  šansoniérky Evy Kriz 
Lifkové. Osobní vzpomínání na život, lás-
ky a  písničky paní Hegerové doplňoval 
svými glosami, příběhy a básněmi básník, 
spisovatel, textař a  moderátor František 
Novotný.

Koncert určený především roztockým 
a  žalovským seniorům, kteří měli volný 
vstup, uspořádalo město Roztoky.

� l

Muzeum Roztoky

Famózní koncert Evy Kriz Lifkové, Milana Dvořáka  
a Františka Novotného „O lásce s paní Hegerovou“

Vladimíra Drdová



21DUBEN 2023

KULTURA

21.	4.
Pá

Útěk:	premiéra	loutkového	představení	Dafa	Puppet	Theatre	pro	děti	i	do-
spělé	&	dílna	stop	motion	animace,	od	18.00	hod. Vratislavka	Café

22.	4.
So Blešák	od	10.00–15.00	hod. Na	svém	dvorku	či	zahradě

23.	4.
Ne

Útěk:	loutkové	představení	Dafa	Puppet	Theatre	pro	děti	i	dospělé	&	dílna	
stop	motion	animace,	od	15.00	hod. Vratislavka	Café

27.	4.
Čt Veřejný	koncert	ZUŠ,	od	18.00	hod. Středočeské	muzeum	Roztoky	–		

Zámek,	Historický	sál

27.	4.
Čt Vernisáž	komiksů	Ladislava	Zajíce,	od	19.	hod. Vratislavka	Café

29.	4.
So

Čarodějnice	2023	–	čarodějnický	den	plný	soutěží,	her,	hudby	a	zábavy.		
Od	13.00–24.00	hod. Roztoky	Žalov,	hřiště

11.	5.
Čt Absolventský	koncert	1.,	od	18.00	hod. Středočeské	muzeum	Roztoky	–		

Zámek,	Historický	sál

13.	5.
So Férová	snídaně	–	piknik	na	podporu	pěstitelů	ve	světě,	od	10.00	hod. Husův	sbor,	Husovo	nám.

13.	5.
So Zámeček	–	13.	multižánrový	festival,	od	13.30	hod. Středočeské	muzeum	Roztoky

14.	5.
Ne

Křest	nové	knihy	Robina	Krále	Opatrně	na	to	mrně,	autorské	čtení	pro	děti		
i	dospělé	a	představení	knih	Jeje	jeje	jeje,	něco	se	mi	děje!	a	Usínací	knížka,	
od	15.00	hod.

Vratislavka	Café

16.	5.
Út Taneční	představení,	od	18.00	hod. Multifunkční	sál	ZŠ	Braunerova,		

Školní	nám.

31.	5.	
St Absolventský	koncert	2.,	od	18.00	hod. Středočeské	muzeum	Roztoky	–		

Zámek,	Historický	sál

KULTURNÍ KALENDÁRIUM – DUBEN–KVĚTEN

Akci pořádá Spolek Čarodějnic Roztok a Žalova z. s. pod záštitou města Roztoky, s přispěním
Středočeského kraje a díky darům firem i soukromých osob, za spolupráce mnoha dobrovolníků. 

SOBOTA 29. DUBNA 13 - 23 HOD.

B O H A T Ý
P R O G R A M

V S T U P
Z D A R M A

CARODEJNICE ˇ  ˇ 2023

T R A D I ČN Ě
N A  H Ř I Š T I  V

ŽA L O V Ě

S T A N D A  H L O Ž E K  A  D J      P E T R  S A L A V A  

VÍCE NA WEBU:  WWW.CARODEJNICEROZTOKY.CZ

S  V E Č E R N Í  R E T R O P Á R T Y

KONCERT

KODK
neděle 7. května 2023 od 16 hodin

Komorní orchestr Dvořákova kraje

Na programu budou díla těchto autorů: F. I. A. Tůma, M. Bruch, 

W. A. Mozart, G. Mahler, B. Bartók, Š. Rahman, E. Morricone

Historický sál Středočeského muzea v Roztokách u Prahy

vstupné 200 Kč - předprodej vstupenek v obchodě 
Pasparty a rámy - Helena Chvojková, Tyršovo náměstí 427, Roztoky
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Estetika Dafa Puppet Theatre vychází 
z moderního pojetí loutky pražské DAMU. 
Vytvořená přímo pro příběh a mluví beze 
slov. Umí být hrozivá i něžná, lidská i nad-
pozemská.

Chystané představení pro děti i dospělé 
je inspirováno knihou slovenského autora 

Marka Vadase. Ukazuje život malé holčič-
ky a její matky, které musejí utéct z rodné-
ho města. Útěk, osud uprchlíků je základní 
motiv. V jeho kulisách se ale odehrává uni-
verzální příběh rodičovské lásky, která tu 
nemůže být ani romantická, ani kýčovitá – 
jen hluboce pravdivá.

Společně touží nalézt bezpečný prostor, 
který by se mohl stát novým domovem. Cíl 
ale leží kdesi v  nedohlednu. Na své cestě 
musí uniknout z mnoha cizích a nepřátel-
ských míst, dokonce se jedna druhé ztratí. 
Nebojte se – s pomocí nečekaného přítele 
se znovu setkají na velmi speciálním místě.

Po divadle pokračuje workshop: můžete 
si vyzkoušet stop motion neboli fázovou 
animaci, založenou na postavách příběhu.
Režie: Katarína Vrbová
Hrají: Réka Deák, Milena Paccani
Produkce: Husam Abed / Dafa Puppet 
Theatre s podporou studia DAMÚZA

Představení je beze slov, doprovázené 
čistě hudbou a zvukem.

Délka představení je 35 minut, workshop 
trvá hodinu. Užijí si je hlavně děti od 5 let 
dál (ale věk je orientační). A dospělí, kteří 
dokážou slyšet nevyřčená slova.

Premiéra: 21. 4. v 18.00 ve Vratislavka café.
Druhé představení bude v  neděli 23.  4. 
v 15.00 na stejném místě.
� l

Těšíme se na vás!
Husam Abed & Vratislavka café

Blíží se premiéra loutkového představení Útěk od Dafa Puppet Theatre
„Dva	kroky	–	nádech,	dva	kroky	–	výdech.	Pokrčte	kolena.	
Podívejte	se	přímo	před	sebe.	Běž!	Běžím!	BĚŽÍME!“
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Na hlavním pódiu ve večerních hodinách 
vystoupí kapela Bert & Friends, která 
představí mix barevného osmdesátkové-
ho dream popu, psychedelie a  hezkých 
melodií. To všechno s  nadsázkou i  váž-
ností  – alternativu i  pop, táborák i  jazz, 
pannu i netvora, Karla Svobodu i Davida 
Lynche.

Dále vám zahraje harmonikářka a  šan-
soniérka Rozálie, která je nominována na 
letošní hudební ceny Anděl v  kategoriích 
Album a Objev roku. Také se můžete těšit 
na koncert plný energie, který propojuje 
žánry jako soul, groove, jazz, funky či 
world music, a to v režii skvělé kapely mi-
nus123minut.

Funkovou jízdu s  vlivy jazzu, soulu 
a  R & B předvedou Sly Rabbits. Kapela 
disponuje údernou rytmikou, ostrou de-
chovou sekcí a  charismatickým vokálem 
zpěvačky Madaleny João, původem z  af-
rické Angoly. Závěr festivalu bude patřit 
romské kapele Le Čhavendar, jejíž hudba 
vychází z folklóru obohaceného o jazz, la-
tinu a flamenco. Volný čas mezi zvukový-
mi zkouškami vám bude zpříjemňovat DJ 
Radia 1 Jarda Dušek, mistr hudebních im-
provizací.

Z divadelní scény se můžete těšit na Di-
vadlo paní Ptákové a pohádku Pipi Dlouhá 
punčocha. Divadélko Kvítko zahraje pří-
běh o Budulínkovi a  jeho roztocká dětská 
část Malé Kvítko pohádku O Krtkovi.

Z  doprovodného programu stojí také za 
zmínku velmi oblíbený Adrenalin park, 
exhibice taekwoonda Jóga smíchu. Stálou 
součástí jsou i  workshopy deskových her, 
šachového klubu a  pletení košíků. Na le-
tošním ročníku festivalu si mohou děti 
s  rodiči vytvořit krásné barevné mandaly 
v dílničce Tvoříme pískem.

Věříme, že si tento ročník nejen vychut-
náte, ale že si na něm i pochutnáte. Připra-
vili jsme pro vás pestré stánkové občerstve-
ní. Máte rádi sladké nebo slané palačinky? 
Budou! Nebo nadýchané maďarské domácí 

langoše? Budou! Sladké, křupavé, lahod-
né – přesně takové jsou španělské churros. 
Cukrovou vatu na špejli pro vaše maličké? 
I na tu jsme mysleli.

A  protože jsme šťastní, když vidíme 
šťastné vás, naše milé návštěvníky festiva-
lu, oslovili jsme šéfkuchaře, který pracoval 
v 5hvězdičkových restauracích s michelin-
skou hvězdou v České republice i v zahra-
ničí. Pan Radek Příhonský si splnil svůj sen 
o street food a pořídil si food truck s ná-
zvem Mex. Mex proto, že ochutnáte oprav-
dové Mexiko!

Můžete se těšit na pestré tacos, quesa-
dillas s různými druhy masa, která se roz-
plývají v ústech, a na další mexická lahod-
ná jídla. Radkovým krédem je špičková 
gastronomie připravená z nejlepších suro-
vin, jež potěší chuťové buňky, dodá pocit 
výjimečnosti a opravdového gurmánského 
zážitku. Máte se na co těšit.

Osvěžit se vedle domácích limonád 
a  dalších nealkoholických nápojů můžete 
i pivem Kladno Kročehlavy či pivním spe-
ciálem nebo ciderem z Pivovaru Chříč.

Festival pořádají stále větší nadšenci ze 
zájmového spolku RR s  podporou města 
Roztoky, Letiště Praha, kavárny Kofííí a fi-
rem Auto Houser, EuroClean, Forinex, 
Optik Skala, Pohl cz a  Čestmíra Kříže. 
Vstupné je dobrovolné. Srdečně vás zveme 
na 13. ročník festivalu Zámeček!

� l

P. S.: Ještě že to není pátek!

Karel Kropáček

Už je to zase tady – letos po třinácté!
Rádi	bychom	vás	13.	května	pozvali	na	roztocký	multižánrový	
festival	Zámeček	do	kouzelné	zahrady	Středočeského	muzea,	
kde	od	půl	druhé	vypukne	nabitý	hudební	i	divadelní	program.

608 055 943 filip.tretinik@re-max.cz

Filip Tretiník 

nabídka rodinného domu
ve Velkých Přílepech

realitní makléř Roztoky a okolí

INZERCE

Festival Zámeček 2022
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Snažím se pravidelně chodit na jednání za-
stupitelstva, abych se dozvěděl, co se ve 
městě děje. Bohužel musím konstatovat, že 
nic moc. Asi mě ten příval koncepčních, 
chytrých investic a řešení někde minul, ale 
čtu zápisy z  rady, bavím se s  lidmi kolem 
komunální politiky a opravdu nic hmata-
telného nevidím. Až na malé PR výjimky, 
jako je návštěva obecních vyslanců u hejt-
manky Středočeského kraje, pak také po-
zvání prezidenta do Roztok, o kterém jsem 
na Facebooku četl asi 5krát, až jsem z toho 
dostal Pavlovův reflex.

Supertajemníka jsme zatím také nenašli, 
čemuž rozumím a dalo se to čekat. 3. dub-
na proběhne druhé kolo hledání a  mám 
obavu, že nebudeme o moc úspěšnější než 
v prvním kole.

Nu a nesmím zapomenou na obecní sekáč. 
Rozumím, že v tom někdo najde zalíbení, 
ale proč musíme podobné aktivity podpo-
rovat z eráru v době online aplikací, tomu 
nerozumím. Pak nezbývá čas na věci, kte-
ré město opravdu potřebuje řešit, a hlavně 
které je povinné řešit.

Dlouhodobě upozorňuji na katastrofální 
stav komunikací Na Vrškách, což se opět 
řeší jen navezením štěrku do Zeyerovy uli-
ce, popřípadě kusem nového chodníku 
a látáním děr v ulici Legií.

Přešlapování na posledním zastupitel-
stvu nad materiálem Jardy Huka, který 
podrobně zpracoval dotační možnosti 
pro stavbu domova pro seniory, byl do-
slova signifikantní. Když nevíš co, tak po-
děkuj, a  Jardovi děkovali skoro všichni. 

Takhle se z  místa asi nehneme, přátelé. 
Musím říct, že jsem si od nového vedení 
přestavoval úplně jinou dynamiku. Tak 
snad časem.

l

Roman Jandík
předseda	ODS	Roztoky

Město nemá jiný areál podobné velikosti 
a významu – a místo má potenciál stát se 
jedním z klíčových veřejných prostorů Ža-
lova. Proto cítíme velkou odpovědnost za 
to, jak s ním naše radnice naloží. Rádi by-
chom, aby to bylo v souladu s názvem na-
šeho volebního uskupení: Roztoky (a  Ža-
lov) sobě. Souborný přístup k  celému 

prostoru proto považujeme nejen za přiro-
zený, ale také za jediný možný. Aby byl  
areál účelný a zároveň krásný, urbanisticky 
správný postup je vše řešit jako celek.

Zatím se naproti škole dme nafukovací 
hala a v těsném sousedství sídlí – ke škole 
zády  – KOmunitní Šatník (KOŠ). I  když 
značnou část plochy zabírají betonové po-

zůstatky dřívějšího průmyslového areálu, 
celková jedinečnost prostranství vynikne 
při pohledu z vyhlídky v ulici Za Cihelnou.

Rádi bychom proto formou architekto-
nické soutěže nebo dialogu získali návrhy, 
jak areál proměnit v krásné a užitečné mís-
to. K tomu potřebujeme promyšlené zadá-
ní, opřené mj. o demografická data. Po dia-
logu architektů je správný čas na dialog 
občanů. Nad konkrétními návrhy chceme 
zapracovat potřeby lidí, kteří tu žijí, pracu-
jí, studují. Třeba jak by měla prostranství 
vypadat, abyste se tu cítili příjemně, co 
chybí, nebo naopak ruší. Nechceme vyvo-
lávat naděje, že na Cihelně může být bazén, 
lunapark nebo hokejová hala…

Zato nikdo z nás nepochybuje, že Rozto-
ky potřebují dům pro seniory. Potřeb má 
město a jeho obyvatelé mnoho a pozemků 
málo – je žádoucí postupovat s rozmyslem. 
Jsme proti unáhleným dílčím řešením, 
chceme koncepční přístup, na kterém nám 
tolik záleží. Může se totiž ukázat, že nám 
prostor bývalé cihelny dokáže nabídnout 
víc, než si umíme představit. Byla by škoda 
potenciál místa nevyužít naplno.

� l

Martin Svášek, Tereza Kněžourková

Uplynulo 162 dní ticha

Cihelna – místo pro zázraky?

Povolební	vyjednávání	na	podzim	trvalo	extrémně	dlouho.	Vleklo	se	jako	
týden	před	výplatou,	ale	od	19.	října	2022	máme	na	roztocké	radnici	nové	
vedení	a	tři	placené	uvolněné	funkcionáře.	Od	té	doby	uplynulo	již	162	dní.		
To	je	skoro	půl	roku.	Je	to	o	dva	měsíce	více,	než	byla	mnou	původně	zamýšle-
ná	doba	hájení.

Při	posledním	jednání	zastupitelstva	se	obsáhle	diskutovalo	o	návrhu	J.	Huka	
umístit	dům	s	pečovatelskou	službou	do	lokality	bývalé	žalovské	cihelny.	
Zastupitelé	Roztok	sobě	hlasovali	proti	narychlo	domluvenému	textu	usnesení,	
dle	kterého	město	zadá	dopracování	studie	konkrétnímu	ateliéru	a	zavazuje	se	
postavit	dům	s	pečovatelskou	službou	na	tomto	pozemku.	Proč	jsme	byli	proti?

Pohled na areál z ulice Za Cihelnou



25DUBEN 2023

NÁZORY A KOMENTÁŘE

Bývalému místostarostovi Horoměřic se 
nelze divit, že nechce, aby jeho pověst byla 
ve vedení radnice spojována s  touto kau-
zou. Na sociálních sítích se rozběhla velká 
diskuse, zda by lidé jako Sedláček měli 
v politice zůstat a lidé jako Herčík rezigno-
vat. Nicméně o této věci zde nebudu pole-
mizovat a  každý čtenář nechť si udělá po 
prostudování kauzy vlastní názor (viz 
https://www.facebook.com/ales.sedlacek.14).

Zřejmě se v  tomto případě nejedná 
o korupci, možná o střet zájmů. Dle mého 
názoru se jedná ale určitě o neetické cho-
vání. Také si coby zastupitel kladu otázku, 
jak je to v našem městě? Bývalý místosta-
rosta Michal Hadraba na sociální síti Aleše 
Sedláčka podpořil a doslova napsal: „Proti 
nekalým výstavbám bojujeme (v  Rozto-
kách) jako jeden muž.“ Já ale myslím, že 

nejde jenom o boj s nekalou výstavbou, ale 
o etiku v komunální politice a na úřadě. Je 
a bylo vedení radnice vždy zajedno v etice 
radního tak, jak píše Michal Hadraba?

Ono etické chování začíná už mnohem 
hlouběji, nežli by si čtenář představil ve zná-
mých korupčních kauzách v naší zemi anebo 
třeba v  EU (připomeňme nedávné zatčení 
místopředsedkyně Evropského parlamentu 
z  důvodu stálých plateb ze strany Kataru). 
Co mohu v naší obci sdílet a doporučit ze své 
pracovní pozice ve velké farmaceutické fir-
mě, ale i z dobré praxe z jiných obcí, je roz-
hodně Etický kodex. Takový dokument, ke 
kterému se politici, ale i  úředníci přihlásí, 
obvykle zakazuje akceptovat například pro-
tislužby ze strany dodavatelů. Co si pod tím 
představit? Pozval radního na oběd projek-
tant, který fakturuje radnici, a zaplatil za něj? 

Špatně! Necháte si od firmy, jež staví pro 
město, na zahradě vykopat bazén? Špatně! 
Koupíte si, coby bývalý funkcionář radnice, 
od developera pro sebe nebo rodinného pří-
slušníka pozemek v Roztokách? Špatně! Pří-
kladů jsou desítky. Etický kodex popisuje 
rámec jednání veřejné osoby, ve kterém chci, 
aby se případně zastupitel nebo zaměstnanec 
radnice choval a vždy hájil v první řadě zá-
jmy města.

Již v roce 2010 zveřejnil tehdejší starosta 
dokument „Koncepce transparentnosti 
a otevřenosti“, ve kterém byl jeden z cílů vy-
pracovat „Etický kodex zastupitele“. Zatím 
jsem ho ještě v roli zastupitele neviděl. I tak 
doufejme, že se také naše město, a to zejmé-
na volené orgány, zavážou k  dodržování 
etických standardů a  korupční a  neetické 
chování budeme sledovat pouze u sousedů. 
 l

Je pravda, že jsem nechtěl málo. Chtěl 
jsem, aby se zastupitelstvo rozhodlo, rázně 
a  ihned. Aby se rozhodlo ve věci, o  které 
jsme přes rok debatovali, jednali, připravo-
vali podklady a studie, provedli místní šet-
ření – a na jaře loňského roku bez jediného 
jasného usnesení skončili.

Potřebnost dalšího sociálního zařízení 
pro seniory nikdo nezpochybňuje, ostatně 
všechny volební strany to mají ve svých 
programech. Na jaře 2022 jsme konstato-
vali, že jediný v dohledné době vhodný po-
zemek pro jeho výstavbu je na Cihelně 
(v  místech, kde je nyní betonová plocha) 
a  již loni jsme věděli, že existuje dotace 
z Národního plánu obnovy (NPO), vyhla-
šovaná MPSV, která výstavbu takových za-
řízení podporuje. A nyní se ukázalo, že za 
stávajících podmínek, kdy ČR musí vypo-
řádat prostředky z NPO v roce 2026 a pod-
pořené stavby musí být dokončeny do 
31. 8. 2025, bude letošní výzva výzvou po-
slední. Dotace není ideální, uhradí reálně 

70 % z nákladů a kapacita zařízení je limi-
tována zhruba na poloviční rozsah, než 
jsme v „ideální variantě“ plánovali. Ale tři-
cet míst je přece jen víc než nula.

A  tak jsem postavil kolegy před volbu: 
buď začneme bezodkladně projektovat 
a pokusíme se do konce roku žádost do vý-
zvy MPSV podat, anebo řekněme rovnou 
lidem, že dalších deset let nic nepostavíme, 
protože na barák za 150 nebo 200 milionů 
město nemá a v dohledné době mít nebude.

Už před jednáním jsem věděl, že s tak ra-
zantním požadavkem mám malou šanci, 
protože se objevily umírněnější protinávr-
hy. Ale během diskuse, která s dvěma pře-
stávkami trvala dvě hodiny, jsem měl ještě 
mnohem horší pocit. Znovu hledání něja-
kých dalších pozemků (třeba i za cenu změ-
ny územního plánu na místě, kde je nyní 
zeleň!), obavy, kolik bude stát provoz, zno-
vu diskuse, proč ještě není vyvlastněn prou-
žek pozemku v držení Ekospolu (k čemuž 
budeme mít páky teprve po schválení a vy-

dání regulačního plánu Solníky) a  opako-
vané požadavky na koncepční využití pro-
storu Cihelny, byť tam máme jasně 
definovanou územní rezervu na tělocvičnu 
a  studie potvrzuje, že i případná dostavba 
druhého stupně školy se tam umístí a vý-
stavba domova pro seniory tam, kde je dnes 
„přistávací dráha“, nic z toho neohrozí.

Měl jsem pocit, že se hledá tisíc a  jeden 
důvod, proč to nejde. Jenže lidi si nás nezvo-
lili proto, abychom jim vysvětlovali, že něco 
nejde, ale dali nám hlas, abychom se posta-
rali o to, aby to šlo. A protože život i politika 
jsou kompromis, byl jsem nakonec mezi 
těmi třinácti, kteří prosadili návrh kolegy 
Jakoba, že aspoň určíme místo, kde bude 
nový objekt stát, a na dubnovém zastupitel-
stvu rozsekneme, zda zkusíme ještě letos 
podat žádost o dotaci. Přidal jsem se k tomu, 
přestože vím, že měsíční odklad nám může 
na konci roku strašně chybět. Ale návrh 
„rozhodneme dnes“ neměl šanci. Na to je 
v zastupitelstvu příliš málo Střelců.  l

Korupce, nebo neetické chování?

Příliš málo Střelců

V	nedalekých	Horoměřicích	otřásá	radnicí	skandál.	Místostarosta	Aleš	
Sedláček	odstoupil	ze	své	funkce	poté,	co	(dle	informací	na	svém	FB	profilu)	
zjistil,	že	starosta	obce	MVDr.	Jan	Herčík	prodal	své	pozemky	v	katastru	
Horoměřic	developerovi	za	násobně	vyšší	cenu,	než	je	běžné.	Navíc	
administrativně	„urychlil“	žádost	stavebníka	v	rámci	stavebního	řízení.

Už	dávno	se	mi	nestalo,	abych	si	vyslechl	tolik	slov	díků	jako	na	letošním	břez-
novém	zastupitelstvu.	Přinejmenším	od	jiného	březnového	zastupitelstva	před	
sedmi	roky,	kdy	mě	pak	dvanáct	zastupitelů	uvolnilo	z	postu	neuvolněného	
místostarosty.	Letos	jsem	uvolněn	nebyl,	ostatně	nebylo	z	čeho,	ale	stejně	byly	
moje	pocity	z	jednání,	jak	se	diplomaticky	říká,	smíšené.	Víme,	co	to	znamená.

Mgr. Martin Matas
zastupitel,		
nezávislý	kandidát		
nominovaný	KDU-ČSL

Jaroslav Huk
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Na to reaguje systém Fair trade. Pěstitelé ze 
zemí globálního Jihu si díky němu mohou 
vlastní prací vydělat na důstojný život. Za 
své plodiny dostávají odpovídající výkupní 
cenu, a navíc fairtradový příplatek. Na po-
lích a plantážích tak nemusejí pracovat je-
jich děti a pěstování může být šetrné k pří-
rodě.

Princip snídaně je jednoduchý. Účastníci 
si v košíku přinesou to, co rádi snídají. Sní-
daně by měla být zhotovena ze surovin 
s označením fair trade. Může to být domácí 
koláč nebo bábovka s  kakaem nebo cuk-
rem či banány z produkce fair trade. Tyto 
výrobky se dají zakoupit v Albertu (čokolá-

dy, káva), Tescu (čaje, banány), Lidlu (ba-
nány, čokoláda), Marks and Spencer (cukr, 
banány, káva, čaj, džusy) i  ve speciálních 
obchůdcích se zdravou výživou. To vše 
mohou doplnit lokálními produkty, jako 
jsou vajíčka, mléko, sýry či zelenina od 
místního farmáře či farmářky nebo i ze své 
vlastní zahrádky. Férová káva nebo čaj 
i  cukr a  mléko z  fair trade nebo lokální 
produkce bude k snídani pro všechny pří-
tomné k dispozici zdarma.

Akce se koná v  Česku již po dvanácté, 
a to vždy na Světový den pro fair trade, kte-
rý se slaví každoročně druhou květnovou 
sobotu. V  Roztokách proběhne potřetí, 

a  to od 10.00  hodin na zahradě Husova 
sboru u  Husova náměstí v  Roztokách 
(v případě nepříznivého počasí v klubovně 
Husova sboru). Srdečně zveme a těšíme se 
na společný zážitek.

� l

Za tým pořadatelů 
Kristýna Ptáčková

BELETRIE

Caspian, H., Panství Greife-
nau – Lesk soumraku
Castilo, J., Hra o duši
Cowley, H., Papírový palác
Georg, M., Světla na Labi
Johannson, L., Vila na břehu 
Elbchaussee
Lane, G., Holky od spitfirů
Poncarová, J., Deník Věrky 
Kohnové – Jak ráda bych 
zůstala
Wake, J., S láskou z Riviéry

DETEKTIVKY

Gibney, P., Poslední zrada
Larsson, A., Vina otců
Regan, L., Tichý pláč

PRO	DĚTI	A	MLÁDEŽ

Bartoš, M., Pohádky ze skládky
Flanders, K., Pod štítem magie
Gallová, H., Záhady lidského 
těla

NAUČNÁ

Edelsztein, V., Věda po celý rok
Etzler, T., Novinářem v Číně
Felton, T., S kouzelnickou 
hůlkou
Lies, A., Ne je moje super-
schopnost
Ramba, T., Dobrodruhům
Vaňura, M., Legendy českého 
záchranářství

Knihy můžete kdykoli vracet 
do návratového boxu u vstup-
ních dveří knihovny.

Nejnovější informace můžete 
zjistit na webu  
knihovna.roztoky.cz a face-
book.com/MKRoztoky
� l

Za městskou knihovnu 

Tereza Náhlovská

Férová snídaně v Roztokách již potřetí

Městská knihovna informuje
Nabízíme	vám	výběr	z	novinek	zapsaných	do	fondu	
městské	knihovny	během	měsíce	února	2023.

V	sobotu	13.	května	2023	se	v	Roztokách	uskuteční	komunitní	
piknik	na	podporu	pěstitelů	ve	světě	–	Férová	snídaně.	
Roztoky	se	tak	přidají	k	více	než	stovce	míst,	kde	se	ve	stejný	
čas	sejdou	tisíce	lidí,	aby	vyjádřily	svůj	zájem	o	pěstitele	
v	zemích	Afriky,	Asie	a	Latinské	Ameriky.	Ti	za	svoje	
kakao,	kávu	nebo	banány	dostávají	velmi	málo	zaplaceno,	
často	pracují	v	nedůstojných,	nebo	dokonce	nebezpečných	
podmínkách	a	musejí	čelit	dopadům	klimatické	změny.

INZERCE

Jak uspořádat květiny do záhonu?

Jak, kam a který zasadit strom?

Jak se dělá zahrada pro děti?

Návrhy zahrad

Poradenství 

Realizace

zahradní a krajinný ateliér

Rezate

PROSTĚ JAK NA ZAHRADU?

www.rezate.cz  rezate@rezate.cz
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úterý Vernisáž výstavy
9. 5. 2023 Vestibul hlavní budovy, Školní náměstí
 začátek v 18 hodin

středa Koncert
10. 5. 2023 Žalovská tělocvična
 začátek v 18 hodin

čtvrtek Řetězové provázení
11. 5. 2023 sraz u roztockého kostela
 začátek ve 14 hodin

pátek Den otevřených dveří 
12. 5. 2023 10 – 12 hodin, otevřené hodiny
 všechny budovy školy
 14 – 16 hodin, otevřené budovy
 Žalov, Cihelna
 16 – 18 hodin, školní slavnost
 s pestrým programem
 hlavní budova Školní náměstí

Základní škola
Zdenky Braunerové

Vás zve na:

V  Roztokách ale škola byla dávno před 
stavbou budovy na Školním náměstí. Mís-
ta, na kterých se vlastně v Roztokách učilo, 
si můžete projít 11. května od 14 hodin se 
žáky pátých tříd, kteří si pro vás připravují 
řetězové provázení od roztockého kostela 
až k Cihelně.

Kromě školy mají naši žáci mnoho odpo-
ledních aktivit, sportují nebo se věnují 
umění. Možná i vy patříte mezi naše bývalé 

žáky, kteří chodívali do ZUŠ nebo do Roz-
toče, přijďte si tedy poslechnout, jak to jde 
vašim následovníkům, 10. května od 18 ho-
din do žalovské tělocvičny. Budeme rádi, 
když si s námi na závěr koncertu zamuzicí-
rujete. Srdečně zváni jsou všichni, kterým 
hudba přirostla k srdci.

Za devadesát let škola také hodně vy-
rostla. K původní budově přibyla dvě kří-
dla, tělocvičny, jídelna s  družinou a  na 

Žalově byly postaveny další dvě školní bu-
dovy. Celá škola má dnes 1011 žáků. 
Všechny budovy pro vás budou otevřeny 
12. května. Od 10 do 12 hodin se můžete 
podívat na výuku, od 14 do 16  hodin si 
můžete prohlédnout budovy a  práce dětí 
v Žalovské škole a na Cihelně. Od 16 do 
18  hodin bude otevřena hlavní budova, 
kde pro vás žáci prvního i druhého stupně 
připravují doprovodný program v  učeb-
nách a  tělocvičně. Milovníci adrenalino-
vých sportů se mohou pokusit zdolat K2, 
Aconcaguu či Mount Everest nebo ales-
poň Gerlachovský štít na naší lezecké stě-
ně. Ti, kteří mají po pracovním týdnu ra-
ději pohodu, si u nás budou moci dát kávu 
a něco dobrého.

Oslavy zakončíme 12. května 2023 v 21 ho-
din na Cihelně videoprojekcí na budovu 
školy.
Na viděnou se těší žáci a učitelé ZŠZB.

l

Oslavy 90 let školy
V	týdnu	od	9.	do	12.	května	s	námi	můžete	oslavit	devadesát	
let	naší	školy.	Jak	moc	se	škola,	žáci	a	učitelé	od	30.	let	
minulého	století	změnili,	se	budete	moci	přesvědčit	na	
výstavě,	kterou	otvíráme	vernisáží	9.	května	v	18	hodin	
v	hlavní	budově	(Školní	nám).

Žáci natáčejí pamětníka Václava Majera.

Žáci nad kronikami školy. 
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PŘEDŠKOLÁCI:	ANGLIČTINA

Každý pátek od 13.15 hodin máme v Lexi-
ku skupinku malých dětí, které se učí zá-
klady angličtiny zábavnou formou. Něco si 
přitom vymalují, vyrobí, zazpívají, po-
slechnou a občas si zahrají i divadlo. Vaše 
dítko můžete přihlásit i nyní, ať se přidá do 
party, a ještě se před koncem školního roku 
něco přiučí a o prázdninách může ve zná-
mém prostředí pokračovat na letních tábo-
rech s angličtinou.

PŘEDŠKOLÁCI	I	MALÍ	ŠKOLÁCI:	LETNÍ	
PŘÍMĚSTSKÉ	TÁBORY	S	CESTOVATEL-
SKOU	ANGLIČTINOU

Děti školou povinné už pomalu začínají 
vyhlížet letní prázdniny, a tak je čas naplá-
novat i jejich program. Nabízíme oblíbený 
příměstský tábor Malý objevitel, a  to ve 
dvou termínech – od 14. 8. do 18. 8. a od 
21. 8. do 25. 8. 2023. První týden budeme 
cestovat po světě, ten druhý po České re-
publice. Naše kapacita se rychle zaplňuje, 
takže pokud vaše děti aspoň trochu zajímá 
vše kolem výletů do známých i  nezná-
mých míst (i když jen v Lexiku skrze ze-
měpisný atlas, video, knížku či ochutnáv-
ku cizích specialit), neváhejte a přihlaste je 
již nyní.

JEŠTĚ	SE	DÁ	LECCOS	DOHNAT!

Před poslední písemkou v roce bývá pozdě 
si vylepšit známky. Možná dětem něco 
uniklo nebo se nestačily doučit látku z dů-
vodu nemoci. Kontaktujte nás v  případě 
zájmu o  individuální doučování češtiny, 
matematiky i cizích jazyků.

DRUHOSTUPŇOVÍ	ŠKOLÁCI,		
STUDENTI	A	DOSPĚLÁCI:	POODHALTE		
HISTORII	VAŠÍ	RODINY	A	ZAPÁTREJTE	
PO	VAŠICH	PŘEDCÍCH

Připomínáme náš nový workshop Krok za 
krokem za našimi předky aneb jak si sesta-
vit rodokmen.

Středeční termíny: 17. května, 24. května, 
31. května a 7. června 2023 od 18.15 hod.

Možná se vám podaří zjistit, kde máte ko-
řeny, kdo byli vaši předci, kde žili, čím zají-
mavým byli, jak zemřeli, kde jsou pocho-
váni a jakého se dožili věku. Naučíte se, jak 
správně pátrat v  minulosti, orientovat se 
v  archivních dokumentech, jaké vhodné 
programy použít a jak naložit s rodinnými 
poklady.

ON-LINE	SEMINÁŘE		
NEJEN	K	PROBLEMATICE	STÁŘÍ

n��Hojení chronických ran (neděle 29. 4. čas 
8–12, 9–13; úterý 18. 4. čas 16–20)

n��Problematika stáří
n��Jak udržet fyzickou, psychickou i  men-

tální aktivitu u seniorů
n��Specifika péče o seniora v domácím pro-

středí
n��Degenerativní onemocnění pohybového 

aparátu
n��Nejčastější nádorová onemocnění u žen 

a jejich prevence

Tyto semináře nejsou pojaté jako stu- 
dium s  povinnými testy, najdete v  nich 
prostor pro dotazy či diskusi s velmi eru-
dovanou lektorkou. Prohloubíte si znalosti 
v  dané tematice, dozvíte se o  novinkách 
a o upřednostňovaných postupech. Získáte 
osvědčení o  absolvování kurzu jako další 
vzdělávání například pro pečovatele či pra-
covníky v  sociálních službách. V  případě 
zájmu nás kontaktujte.

CHŮVA	JAKO	PROFESE		
(15.	4.	2023	–	17.	6.	2023)	–	ON-LINE

Rekvalifikační kurz Chůva pro děti do za-
hájení povinné školní docházky je zakon-
čený akreditovanou státní zkouškou a ve-
dený je on-line formou. Studujete podle 
svých časových možností, stačí vám připo-
jení k internetu.

ASISTENT	PEDAGOGA		
(6.	5.	2023	–	22.	7.	2023)	–	ON-LINE

Poptávka po asistentech pedagoga neustále 
roste. Přidejte se do jejich řad a  pomozte 
dětem ve školách a školkách, ať se i přes jis-
tý handicap cítí v  kolektivu lépe. Stejně 
jako u kurzu Chůva pro děti i zde si studi-
um přizpůsobíte vašemu volnému času.

NAŠE	PEDAGOGICKO-PSYCHOLOGICKÁ	
PORADNA	JE	VÁM	PLNĚ	K	DISPOZICI

Naši odborníci jsou v tomto období vytíže-
ní především vyšetřováním školní zralosti. 
Pokud stále váháte, zda by vaše děti měly 
již nastoupit do první třídy, nebo jim více 
prospěje ještě jeden rok v MŠ, vyplňte náš 
on-line objednávkový formulář na www.
lexik.cz v  sekci Pedagogicko-psychologic-
ká poradna a my vám pomůžeme s rozho-
dováním. Celý kolektiv naší poradny je 
složený z milých, vstřícných a chápajících 
lidí, takže se vaše děti nemusí ničeho bát.

Děkujeme za váš čas a těšíme se na vidě-
nou u nás.

Více na www.lexik.cz, www.insignis.cz 
i na Facebooku a Instagramu. V případě ja-
kýchkoli dotazů pište na poradna@lexik.cz, 
info@lexik.cz nebo info@insignis.cz anebo 
volejte na 739 034 000 (poradna), 
733 643 642 (koordinátorka), 739 035 000 
(recepce).

l

Bc. Jana Janoušková
koordinátorka

Co se chystá v Lexiku
V	Lexiku	nikdy	nezahálíme,	a	tak	jsme	tu	opět	s	nabídkou	
našich	nových	i	stálých	aktivit,	ať	je	vám	pět	či	devadesát	
devět	let.	Například	tvorbou	rodokmenu	vaší	rodiny		
(o	kurzu	si	přečtete	na	dalších	řádcích)	můžeme	propojit		
celé	generace	–	babičky	a	dědečky	s	jejich	dětmi	a	vnoučaty.	
No	nezní	to	zajímavě?
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V krajském kole ve hře na akordeon kona-
ném v ZUŠ Pečky získal v 0. kategorii Karel 
Koška 2. místo, v 1. kategorii Zuzana Dvo-
řáková 2. místo, ve 2. kategorii Alžběta Je-
línková 2. místo a v 5. kategorii Jiří Šplíchal 
3. místo.

V krajském kole v komorní hře s převa-
hou dechových nástrojů konaném v Nym-
burce získal Komorní soubor čtyř fléten 
s  doprovodem klavíru ve složení Matyáš 
Vlach, Monika Ditrichová, Tereza Čelikov-
ská, Alžběta Rajmonová (flétny), Radka 
Kristová (klavír) 3. místo.

V době, kdy je psán tento článek, probí-
há rovněž soutěž v  komorní hře smyčco-
vých nástrojů, kde máme také zastoupení, 
ale o tom příště.

Souběžně je vypsána soutěž MŠMT 
Wolkrův Prostějov 2023 – Pražský kalich – 
pro literárně-dramatické oddělení, ve kte-

ré získaly Cenu poroty s postupem do kraj-
ského kola Alžběta Rajmonová a  Julie 
Urbanová.

Všem soutěžícím srdečně gratulujeme 
a rovněž jejich pedagogům Monice Fuka-
sové (akordeon, klavír), Marii Rozsypalové 
(flétny) a Ivoně Jelénkové (LDO)!

Kromě soutěží se v březnu odehrály dvě 
akce určené pro roztockou veřejnost. 
V  Historickém sále roztockého zámku to 
byl nejprve Veřejný koncert, na kterém se 
představili naši nejlepší sólisté, Pěvecký 
sbor ZUŠ za doprovodu a  řízení Dušana 
Růžičky, Žesťové sdružení ZUŠ pod vede-
ním Jana Mlázovského a  další menší ko-
morní soubory. Před zcela zaplněným sá-
lem měli naši žáci velký úspěch.

Druhou akcí byl Klavírní koncert. V naší 
škole studuje kolem 55 klavíristů. Na kon-

certě se jich představilo 25! Soudě podle 
reakcí nadšených rodičů i  renomovaných 
hudebních odborníků a také mého názoru 
to byl jeden z našich nejlepších klavírních 
koncertů.

Tak jen ať se nám daří dál! Však máme 
do konce hudební sezony ještě co nabíd-
nout. V  dubnu další Veřejný koncert, 
v květnu Taneční představení a dva Absol-
ventské koncerty a  v  červnu tradiční Za-
hradní koncert.

� l

Bohumír Šlégl

Hlásit se mohou děti, které v září 2023 na-
stupují do 1. třídy ZŠ. Výjimečně (dle ka-
pacitních možností) se ke zkoušce mohou 
přihlásit i  děti starší. Na ně jsou kladeny 
větší nároky.

Požadavky k talentové 
zkoušce:
n��Zazpívat písničku (nejlépe lidovou) bez 

doprovodu, v hlasové poloze dítěte.

n��Zopakovat předehraný nebo zazpívaný 
tón. Zopakovat jednoduchý melodický 
motiv.

n��Zatleskat jednoduchý rytmus.

Podmínky pro přijetí:
Splnění kritérií pro přijímání dětí do pří-
pravného ročníku I. stupně základního 
studia.

Ke zkoušce můžete dítě přihlásit co nej-
dříve e-mailem pavlikova@zusroztoky.cz 

nebo písemně na adresu školy (zanechte 
své telefonní číslo). Termín si s  vámi do-
hodne paní učitelka Pavlíková telefonicky 
po 5. 5. 2023.

Seznam dětí přijatých do přípravného 
studia pro školní rok 2023/24 bude zve-
řejněn na našich stránkách ke konci červ-
na.

l

Předjaří v ZUŠ

Talentové zkoušky v ZUŠ

V	průběhu	zimy	a	na	začátku	jara	probíhají	okresní	a	krajská	
kola	soutěže	ZUŠ	MŠMT.	V	letošním	roce	jsou	soutěže	
vypsány	v	oboru	akordeon	sólo	a	v	komorní	hře	smyčcových	
a	dechových	nástrojů.

Talentové	zkoušky	do	hudebního	oboru	ZUŠ	na	školní	rok	
2023/24	proběhnou	v	přízemí	hlavní	budovy	ZUŠ	v	pátek	
19.	a	26.	5.	2023	od	15.00	do	18.00	hodin.

Možnost odebírání obědů z jídelen ZŠZB
Máte	starší	rodiče,	kteří	by	uvítali	možnost		
dojít	si	pro	oběd	a	nestrávit	dopoledne	nákupy	
a	vařením?	Pracujete	z	domova	a	nemáte	čas	si	
uvařit?	Jste	rodiče	s	malými	dětmi	a	občas		
byste	si	rádi	například	cestou	z	hřiště	oběd		
jednoduše	vyzvedli?

Základní	škola	Zdenky	Braunerové	nabízí	mož-
nost	odebírání	obědů	ve	svých	třech	školních	

jídelnách	(Roztoky,	Žalov,	Cihelna)	i	pro	zájemce	
z	řad	veřejnosti.

Více	informací	naleznete	na	našich	webových	
stránkách	www.zszb.cz	v	sekci	Jídelny	nebo		
na	tel.	číslech:		
ŠJ	Roztoky:	601	183	482		
ŠJ	Žalov:	315	559	576		
ŠJ	Cihelna:	601	260	536.		 l
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ŠKOLY, ŠKOLKY etc.

Pedagogové naší školy se stále vzdělávají 
v  programu Trauma respektující přístup 
k  dětem, který zajišťuje organizace SOFA. 
Škola umožnila účast i kolegům z lysolajské 
školy Járy Cimrmana a vedoucím TK Draci.

Koncem března se uskutečnil den Učení 
cirkusem. Herci a tanečníci Cecile Da Cos-
ta a Robert Janč přijeli s praktickým semi-
nářem o tom, jak se učit pomocí cirkuso-
vých technik. Jedná se především o různé 
druhy žonglování a balančních prvků, kte-
ré napomáhají aktivizaci, či naopak uklid-
nění dětí během výuky. Podporují také lep-
ší skupinové vnímání, trénink pozornosti, 
propojení hemisfér apod.

Hojné návštěvnosti se těšil avízovaný 
Den otevřených dveří 27. března.

Ledňáččí se pustili do projektu Perma-
kultura pro děti. Pod vedením své asistent-
ky Vandy, která v Úněticích provozuje kvě-

tinovou farmu, si budou osvojovat principy 
permakulturního hospodaření. Během 
pravidelných setkání na farmě se děti při 
práci s půdou důvěrně seznámí s třemi pi-
líři permakulturní filozofie: od péče 
o Zemi se dostanou k péči o  lidi a skončí 
spravedlivým dělením.

Na školní zahradě vykvetl záhonek žlu-
tých krokusů ve tvaru šesticípé hvězdy. Ci-
bulky družinové děti zasadily koncem lis-
topadu v  rámci projektu Krokus, který 
chce připomínat památku dětských obětí 
šoa (holokaustu) a šířit povědomí o nebez-
pečí diskriminace, předsudků a fanatismu.

Velkou radost máme z toho, že do Roz-
tok zavítal festival Jeden svět. Celý Sed-
mihlásek se zúčastnil dopoledního komen-
tovaného promítání pro školy na zámku. 
Děkujeme organizátorům a  těšíme se na 
další ročníky.

Naši žáci spolu se všemi odděleními rozto-
čího (od slova Roztoč s velkým R) pěvec-
kého sboru Rezekvítek vynesly Moranu. 
Bylo to krásné! Jak by ne, když to celé na-
chystala, odmávala a doprovodila tradičně 
hvězdná Jana Vöröšová.

V sobotu 1. dubna se uklízelo v Tichém 
údolí. Sešla se pořádná parta sedmihlásko-
vých a  dračích (TK Draci) dětí, rodičů 
a  vedoucích, kteří se činili pod záštitou 
akce Ukliďme Česko.

Naše škola stále hledá vyučujícího a dru-
žináře pro prvňáky příštího školního roku. 
Zároveň akutně potřebujeme pomoc na 
dvě hodiny denně v  čase okolo oběda, tj. 
od 12 do 14 hodin. Od května též sháníme 
asistenta pedagoga do třídy Vlaštovek. Zá-
jemci, prosím, nechť se hlásí na e-mail: 
zs.sedmihlasek@gmail.com nebo volají na: 
775 147 713. Těšíme se na Vás!

� l

Karolína Šípalová

Sedmihlásek hlásí: zimo plav, jaro slav!
V	Sedmihlásku	se	pořád	něco	děje.	Hle,	zima	zase	pominula	
a	je	tu	jaro.

NAFUKOVACÍ
HALA

NA CIHELNĚ

MOŽNOST PRONÁJMU

www.zszb.cz

INFORMACE na Tel.: 601 183 480 

Základní škola Zdenky Braunerové 
Roztoky

OD BŘEZNA 2023
OTEVŘENA PRO 

VEŘEJNOST
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SPORT

Nejen muži, ale i ženy bojovaly v nejvyšší krajské soutěži, a i když 
mohutně finišovaly na lepší než 11. místo to tentokrát nestačilo.

ZÁVĚREČNÁ	TABULKA	SOUTĚŽE	ŽEN:

1. VK	Tuchlovice	A

2. TJ	EMĚ	Mělník

3. TJ	Sokol	Benešov

4. Klub	volejbalu	Dobříš

5. TJ	Sokol	Družba	Suchdol

6. TJ	Neratovice

7. TJ	Sokol	Komárov	A

8. Malibu	Mladá	Boleslav

9. TJ	Baník	Příbram	B

10. VK	Benátky	nad	Jizerou

11. TJ	Sokol	Roztoky

12. TJ	Sokol	Brandýs	nad	Labem

�

� l

Mgr. Martin Matas
TJ	Sokol	Roztoky

Nejprve na své klání odjeli kluci. Turnaj se 
konal v Černošicích. Mají zde nádhernou 
halu, ve které se mohou odehrávat tři zápa-
sy současně, proto se volejbalové meziškol-
ní turnaje hrají většinou tady. Soupeři byli 
ze škol na Praze-západ, všichni hráli velice 
dobře.

Sportovním heslem často bývá: „Není 
nutné vyhrát, důležité je zúčastnit se“. My 
jsme ovšem v průběhu tohoto roku při ně-

kolika zkušebních utkáních ve škole po-
znali, že máme vynikající volejbalisty a vo-
lejbalistky, proto jsme trošku pomýšleli 
i na vítězství. A podařilo se!

Po odehraných zápasech ve skupině byli 
kluci na prvním místě, semifinále i  finále 
vyhráli. Vyhráli tedy všechny své zápasy! Je 
opravdu radost koukat se na hru našich vo-
lejbalistů! Patří jim veliké poděkování. Na 
konci turnaje i  ředitel soutěže zhodnotil 

vítězství naší školy slovy: „Vyhrálo po zá-
sluze to nejlepší družstvo.“

Turnaje dívek se o týden později zúčast-
nilo osm družstev. Zápasy v  základních 
skupinách se hrály na dva sety do 15 bodů, 
zápasy o  pořadí na dva vítězné sety. Ve 
všech bylo vidět spousta bojovnosti. Naše 
holky si šly od začátku turnaje za vítěz-
stvím. Podcenily pouze poslední zápas ve 
skupině s Dobřichovicemi, který prohrály. 
Do semifinálového boje šly s Průhonicemi, 
které přehrály 2:1.

Ve finále dívky narazily opět na soupeře 
z Dobřichovic. Finálový zápas měl skvělou 
úroveň. Dobřichovice jsme porazili 2:1. 
Všechny holky moc chválíme.

Obě družstva postoupila do krajského 
kola soutěže. Držte nám palce!

� l

Lukáš Nachtigal a Lenka Veselá

Mistři Středočeského kraje – volejbalisté Roztok

Volejbalová bitva

Volejbalisté	TJ	Sokol	Roztoky	reprezentující	v	krajské	soutěži	pod	hlavičkou	hlavního	sponzora	Ecolifts	Výtahy	1	vybo-
jovali	suverénní	první	místo	a	tím	i	právo	startovat	v	baráži	o	2.	ligu.
	
ZÁVĚREČNÁ	TABULKA	SOUTĚŽE	MUŽŮ:

V	uplynulých	týdnech	se	naše	škola	zúčastnila	turnaje	ve	volejbale.	

ZÁPASY VÍTĚZSTVÍ PROHRY SETY MÍČE BODY

1. EcoLifts	Roztoky 32 30 2 93 : 28 2842 : 2428 83

2. VK	Tuchlovice 32 21 11 80 : 44 2835 : 2592 67

3. TJ	Sokol	Benešov 32 24 8 78 : 48 2808 : 2660 66

4. Volleyball	Nymburk 32 17 15 67 : 58 2750 : 2685 52

5. TJ	Sokol	Dobřichovice	B 32 16 16 60 : 62 2695 : 2704 49

6. Klub	volejbalu	Dobříš	A 32 11 21 47 : 71 2586 : 2706 34

7. TJ	EMĚ	Mělník 32 9 23 47 : 78 2643 : 2842 30

8. TJ	Sokol	Vlašim 32 9 23 41 : 82 2503 : 2780 27

9. TJ	Jiskra	Zruč	nad	Sázavou. 32 7 25 40 : 82 2580 : 2845 24

Družstvo s pohárem pro vítěze soutěže. První řada – Vojtěch Daněk, legenda Zdeněk Záhoř, 
Lukáš Dvořák, druhá řada – Jiří Šplíchal, Jan Slabihoud Jumper, Michal Tomášek Můra, Petr 
Douda, Michal Chmura, Matěj Brož, třetí řada trenér Karel Váňa, Kryštof Kuptík, Dan Havlík, 
Martin Douda, Tomáš Svoboda.



LETNÍ PNEU 
ZA SUPER CENU

 Velký výběr pneu SKLADEM
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